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Varamedlemmer møter berre etter nærare avtale. 

Kl. 09:00 Generalforsamling Alver Tomteselskap AS 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
048/23 Alver formannskap 08.06.2023 

 
 
Godkjenning av  innkalling og saksliste 
 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Innkalling og saksliste vert godkjent. 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
049/23 Alver formannskap 08.06.2023 

 
 
Godkjenning av møteprotokoll 
 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Møteprotokollen vert godkjent. 
 
 
 
Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Protokoll FO 30.05.2023 OFF 1937892 
01.06.2023 Protokoll FO 30.05.2023 U.OFF. 1937893 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
050/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Bøvågen -Marøy:  Vatn og avløp.  Auke i omfang og kostnader. 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 

1. Totalbudsjett på Bøvågen - Marøy Vatn- og avlaupsprosjekt vert auka med 23,831 mill kr til 32,6 mill. 
kr. 

2. Prosjekt 35056 – Bøvågen pumpestasjon budsjettert med 1,1 mill. kr i 2023 går ut og midlane vert 
overført til prosjekt 35055. 

3. Prosjekt 34058 - Nordre Kvalheimsneset - påkopling privat vassleidning budsjettert med 1,2 mill. kr i 
2025 går ut og midlane vert overført til prosjekt 34055. 
Endringa vert inkludert i handlings- og økonomiplanen for 2024-2027. 

4. Budsjettet for 2023 på prosjekt 35055 - Bøvågen – Marøy avløp vert auka med 7.165 mill. kr i 2023.   
Sum auke i prosjekt 35055 inkl. overførte midlar frå prosjekt 35056 vert dermed kr 8.265 mill. kr. 

5. Budsjettet for 2023 på prosjekt 34055 - Bøvågen – Marøy vatn vert auka med 17,766 mill. kr i 2023.   
6. Sum netto budsjettauke i 2023 på prosjekt 34055 og 35055 etter overføring av midlar frå prosjekt 

35056 er kr 24,931 mill. kr.  

Budsjettauken vert finansiert med lånemidlar. 

 
 
 

Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
 
Sak for vatn og avløp i området Bøvågen – Marøy kjem opp grunna prisauke i marknad og utviding av 
prosjektgrensesnitt. Det gjeld fire ulike prosjekt i økonomiplanen.  
 
For å løyse utfordringane dei opphavelege prosjekta var meint å løyse, er det heilt naudsynt å auke det 
samla omfanget av prosjekta i denne saka.  
 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn: 
 
Vatn - Dårlegare kvalitet på større delar av leidningsnettet i sjø enn antatt. Leidningsbrot og dårlege 
skøytemetodar gjev høge lekkasjetal. Det er fare for forureining ved innsug på leidningsnettet. Me har sett på 
en løysing som sanerer alle dei dårlege sjøleidningane i området frå Bøvågen til Marøy og vidare nord til 



Sjærgårdsfisk. Det er også fleire private stikkleidningar i sjø som vert anbefalt tatt med.  
 
Avløp – Grunna plasseringa til reinseanlegget og høgda på utsleppsarrangement har avløpet fleire gonger flytt 
utover kaiområdet. Dette er ei uheldig situasjon uansett plassering. Nabobygget i dette tilfellet er et 
fiskemottak som driv foredling av matvarer, noko som gjer situasjonen meir alvorleg.  
 
Nyleg inspeksjon av leidningsnettet viser også at tilstanden på avløpsrøyra fram til reinseanlegget er dårleg. Det 
er prega av setningsskadar og deformasjonar. Vi har også fått fleire tilbakemeldingar frå bebuarar og næring i 
nedre del av området at dei opplever tilbakeslag av avløpsvatn ved høg vasstand.  
 
Sakshistorikk 
Det ligg føre fire tidlegare prosjekt som her vert sett på som eit heilskapleg prosjekt. Ramma i økonomiplan ligg 
på til saman Kr  8 869 000 mnok. Dei fire prosjekta er følgjande: 
 
Vatn 

· 34055 Bøvågen - Marøy Vassleidning. Kr. 3 134 000,- 
· 34058 Nordre Kvalheimsneset - påkopling privat vannleidning. Kr. 1 200 000,- 

Avløp 
· 35055 Bøvågen Reinseanlegg - forlenging av utsleppsleidning. Kr. 3 435 000,-  
· 35056 Bøvågen pumpestasjon for ny utsleppsleidning. Kr. 1 100 000, 

 
Vurderingsgrunnlag  
 
I kommunedelplan frå tidlegare Radøy, gjorde Asplan Viak ein vurdering for plassering av reinseanlegget sin 
framtidig situasjon. 
  
«Det må på sikt vurderast om reinseanlegget bør leggjast ned og erstattast med eit nytt anlegg på ny lokalitet. 
Dette fordi dagens anlegg ligg for lavt og fordi reinseprosessen (og dermed også kostnadene) er for omfattande 
i forhold til reinsekrav. Tiltaket under bør sjåast i samanheng med lokalitet for eit nytt anlegg» 
  
Vurdering:  
Etter gjennomgang og prosjektering av løysingar og kostnader ser ein at det er heilt naudsynt å auka ramme 
for å løyse utfordringane dei opphavlege prosjekta var meint å løyse.  
 
På bakgrunn av problemstillinga har me sett på ei løysing for handtering av drikkevatn og avløpsvatnet til og frå 
reinseanlegget. Løysinga er prosjektert og kostnadsestimert av Sweco. I tillegg er det lagt til 30 % usikkerheit, 
ihht. reglement for investeringsprosjekt.  
 
Opphavleg prosjekt for vatn og avløp ville ikkje løyst problematikken frå Bøvågen til Marøy. Det ville ha vore ei 
mellombels løysing, med behov for vidare investeringar innan kort tid. 
 
Slik prosjektet er tenkt, vil vi få ei framtidsretta løysing for avløpssituasjonen. For vatn får vi rydda opp i dårlege 
leidningstrasear i sjø. Dette sikrar trygg levering og redusert lekkasje. Sjå utvida omfang i kart under.  



 
Figur 1: Kart over området som visar opphavleg og utvida omfang. 
Fordeler: 

· Drift (ingen straum, ingen pumper på innløp/utløpsarrangement).   
· Eksisterande tilførselsleidning til reinseanlegget er i dårleg stand, og blir satt ut av drift. 
· Avløpet samlast/plasserast i tilstrekkeleg nivå over framtidig hav-nivå, for overføring av avløp til 

framtidig reinseanlegg (lang sikt=>10-40 år). 
· Synergieffekt ved at også vassleidninga vert byta parallelt med utskifting av avløpsleidninga. 

Strekninga på land må uansett gravast opp for sanering av eksisterande dårleg leidningsnett. 

 
Ulemper: 

· Utslippspunkt for overløp blir liggjande noko nærare flytebryggene. 
· Det må etablerast 6 private pumpestasjonar.  

 
Økonomiske konsekvensar 
 
På andre prosjekt innan VA-området er budsjett på til saman 65,1 mill. kr i framlegg til 1. tertialrapport flytta 
frå 2023 til 2024. Auken i prosjekt Bøvågen – Marøy vil dermed ikkje auke den totale investeringsramma innan 
VA-området i budsjettet for 2023. Kravet i budsjettvedtaket for 2023 i sak 182/2022, verbalpunkt nr 14 om 
budsjettoverskridingar – Investering Vann/avløp er dermed oppfylt. Vedtaket seier at auke i eitt prosjekt i 
hovudsak skal dekkjast innanfor ramma til sektoren. 
 
 

Bøvågen – Marøy vatn og avløp Avløp Vatn SUM 
Prosjekt nr 35055 34055   
Prosjekterte utgifter 9 000 000 16 100 000 25 100 000 
Usikkerheit 30% 2 700 000 4 800 000 7 500 000 
Nytt prosjektbudsjett i 2023 11 700 000 20 900 000 32 600 000 
        
Allereie budsjettert prosjekt 34055/35055 -3 435 000 -3 134 000 -6 569 000 
Allereie budsjettert prosjekt 35056 -1 100 000   -1 100 000 
Sum allereie budsjettert i 2023 -4 535 000 -3 134 000 -7 669 000 
        



Framlegg til auka budsjettramme i 2023 7 165 000 17 766 000 24 931 000 
        
Overføre midlar prosjekt 34058 i 2025 -1 100 000 0 -1 100 000 
        
Framlegg til auka total budsjettramme 6 065 000 17 766 000 23 831 000 
        
Investeringskostnad inkl. 30% usikkerheit     32 600 000 

 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunedirektøren tilrår gjennomføring av prosjektet i det omfanget som no er vurdert.  
Løysinga sikrar god drift av reinseanlegget, utan tilbakeslag og tilstopping av det lokale avløpsnettet. Løysinga 
sikrar også leveranse av trygt drikkevatn til næring og bebuarar frå Bøvågen til Marøy. 
 
Dei fire tidlegare prosjekta vert to nye prosjekt, eit på vatn og eit på avløp. Nytt namn vert Bøvågen – Marøy 
Vatn og avlaup. 
 

 
 
 
                     

Vedlegg: 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
051/23 Alver formannskap 08.06.2023 
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KNARA- Hovudreinseanlegg ved Hagelsundet. 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 

Kommunestyret vedtek nytt hovudavløpsreinseanlegg ved Øvre Kvassneset i Knarvik. Total ramme på 297 mill 
vert avsett i økonomiplan for 2024-2027. 

Arbeidet vert sett i gang i 2023, innanfor gjeldande budsjettramme. 

 
 
Politisk handsaming 
 
Saka skal til innstilling i formannskap. 
Saka skal avgjerast i kommunestyret. 
 
Saka gjeld  
 
Sak om plassering av nytt hovudreinseanlegg for Knarvik-området har ei lang forhistorie og vart sist handsama i 
Kommunestyret i november 2021, KO sak 136/21.  
 
KO- 136/21 Vedtak:  
Kommunestyret vedtek plassering av nytt hovudreinseanlegg ved Hagelsundet sør for austre brufeste.  I 
forbindelse med reguleringa ber kommunestyret rådmann utgreie alternative løysingar til tunnell som bla 
sjøledning.   
  
Det skal utarbeidast ein detaljert plan som beskriver tekniske løysingar og kostnader for omlegging av 
eksisterande og nye avløpsleidningar, med kostnadsoverslag - innan 1. halvår 2022.  
 
Kommunestyret ber om at saka kjem attende til Formannskap og Kommunestyret når kostnadsoverslaga er 
gjort. 
 
Basert på vedtak om plassering av nytt hovudreinseanlegg ved Hagelsundet inneheld denne saka utgreiing av 
alternative løysingar for overføring av avløpsvatn til Hagelsundet. For at ein skal kunne samanlikne kostnader 
ved etablering av nytt reinseanlegg aust for Hagelsundet bru opp mot Kvassneset, har ein sett på totalløysing 
for Hagelsundet og Kvassneset i forhold til tekniske løysingar. Det gjeld både traséar og totalkostnad.  
 



 

Kommunestyret ba om å få saka attende innan sommaren 2022.  
 
Saksopplysningar 
 
Bakgrunn 
 
På bakgrunn av kommunestyret sitt vedtak har kommunen fått ein grundig gjennomgang av tekniske løysingar 
og kostnader. Det føreligg no eit godt beslutningsgrunnlag for å fatte eit endeleg vedtak om oppstart av nytt 
hovudreinseanlegg.   
 
Når eit reinseanlegg skal etablerast må ein søke Statsforvaltaren om utslepp. Ein må då dokumentere kva 
påverknad eit utslepp har. Denne dokumentasjonen låg føre for eit utslepp på Kvassneset, men ikkje for eit 
utslepp på Hagelsundet. På bakgrunn av dette vart Åkerblå AS engasjert i 2022 for å avklare kor det er mogleg å 
plassere utslepp. Dette er eit omfattande arbeid som krev undersøking av årsvariasjonar frå heile året – og tek 
derfor ca. eitt år å gjennomføre.  

Det er viktig at utsleppet lokaliserast slik at ein sikrar rask og god fortynning, samt at avløpsvatnet ikkje fraktast 
inn i Hagelsundet og vidare inn i Kvernafjorden / Radfjorden. Utsleppet skal heller ikkje virke inn på 
vasskvalitet/ bruksinteresser i overflaten. Det skulle også undersøkast om det er artar ved det føreslåtte 
utsleppspunktet som kan ta skade av utsleppet. Om konklusjonen var at Hagelsundet ikkje var eigna, skulle 
Åkerblå sjå på alternativ plassering.  

For å utarbeide ein detaljert plan med tekniske løysingar og kostnader for omlegging av eksisterande og nye 
avløpsleidningar, har Alver kommune engasjert Norconsult AS til følgjande: Finne eigna system for overføring 
av avløpsvatn mellom Hagelsundet og kvassneset, inkl. vurderingar og kostnadsberekningar for bygg, teknisk 
tunnel, leidningstraséar i grøft, sjøleidningar mm.  

Pr. i dag er avløpet frå Knarvik tettstad ført til Kvassneset med utslepp til sjø. Heile avløpsnettet i Knarvik 
tettstad er lagt opp til denne lokasjonen for hovudreinseanlegg. Ei plassering på Hagelsundet krev difor 
overføringsleidningar frå Kvassneset til Hagelsundet. Uavhengig av det, må ein etablere overføringsleidningar 
mellom Klubbstøa pumpestasjon (der avløpet frå Alversund og Hilland kjem inn) og nytt reinseanlegg.  

I tillegg viser analysane frå Åkerblå at utsleppet ikkje kan plasserast på Hagelsundet, men må førast enten aust 
for Knarvik ferjekai eller til Kvassneset. Også desse overføringsleidningane har Norconsult tatt med i sitt arbeid. 

Saksutgreiing 

Overføringsleidningar mellom Kvassneset og Hagelsundet 

Endeleg rapport frå Åkerblå AS skal leverast 15. august 2023, men ei førebels rapport (mottatt 28.11.22) har 



gitt eit godt grunnlag for vurderingar.  

I første del av Åkerblå sitt arbeid hadde ein med fire aktuelle lokasjonar for utslepp: Hagelsundet, Flatøy Aust, 
Knarvik aust for ferjekai og Kvassneset. Etter gjennomgang av førebels rapport var det berre grunnlag for å ta 
med to av utsleppspunkta Knarvik: aust for ferjekai og Kvassneset. Utsleppspunkt i Hagelsundet og Flatøy Aust 
vil medføre at mesteparten av spreiing av avløpet vil gå mot Kvernafjorden - Radfjorden, og er difor utelukka.  

Norconsult har vurdert 6 leidningstrasèar hovudsakleg på land, 2 leidningstrasèar med sjøleidning og tunnel. 
Totalt 9 alternativ.  

For å vurdere sjøleidning, har ROV AS utført undervannsundersøkingar. Det er mogleg, men ikkje tilrådd å legge 
leidning på strekket mellom Knarvik Ferjekai og Kvassneset. Vedlagt bilde viser fjellformasjonane like ved 
Kvassneset. Ei sjøleidning må leggast på ryggen som er vist i bildet. Det er krevjande bunnforhold og vanskeleg 
å feste ei leidning. Hovudutfordringa er høg risiko for driftsavbot og krevjande vedlikehald/reparasjon. Forhola 
mellom Knarvik Ferjekai og Klubbstøa er endå meir krevjande. Sjå vedlagt fil frå ROV AS for ytterlegare 
informasjon. 

 

Norconsult sin vurdering er at sjøleidning mellom Kvassneset og Hagelsundet (landføring i Klubbstøa) ikkje er 
tilrådd, kostnaden er tilsvarande som for leidningsanlegg på land, men det er høg risiko for driftsbrot.  

Tunnel mellom Kvassneset og Hagelsundet vert heller ikkje tilrådd, kostnaden er berekna til 192 MNOK, langt 
høgare enn for andre fullgode alternativ for overføringsleidning mellom Kvassneset og Hagelsundet.  

Tilrådd leidningstrase for overføringsledning på land frå Kvassneset til Hagelsundet er alternativ H1, 
kostnadsberekna til 108 MNOK (P50), sjå trasé på side 25 i vedlagt rapport.  

Under følgjer ein tabell som summerer opp og samanliknar tidlegare alternativ med det sist vedtatte 
alternativet på Hagelsundet. Tabellen viser kostnader, framdrift, landskapspåverknad og effekt på naboar og 
omgjevnader.  



 

Utleppssituasjonen i Knarvik i dag – dialog med Statsforvaltaren:  

Statsforvaltaren har i lengre tid venta på søknad om utslepp til nytt reinseanlegg i Knarvik. Då reguleringsplan 
for Lonena aust var på høyring, kom Statsforvaltaren med motsegn og krav om at både kapasitet og reinsenivå 
må vere på plass når ny busetnad blir knyta til eksisterande avløpsanlegg. I samsvar med Plan- og bygningslova 
§ 27-2 skal planlagt bortleiing av avløpsvatn vere i tråd med forureiningslova, og dei kan ikkje sjå at det kan 
opnast for å kople til nye einingar før nytt reinseanlegg er på plass. Eventuelt må bustadområde ha eit eiga 
reinseanlegg.  

Alle framtidige reguleringsplanar i området Hilland/Alversund/Knarvik kan bli stoppa fram til nytt reinseanlegg 
er sett i drift.    

På bakgrunn av motsegn hadde kommunedirektøren den 24.05.23 møte med Statsforvaltaren. Dersom ein skal 
knytte til nye bustader og næringsbygg i tettstaden Knarvik-Alversund-Hilland må hovudreinseanlegg vere 
etablert og sett i drift før det kan gjevast midlertidig bruksløyve/ferdigattest. 

Dersom nytt hovudreinseanlegg ikkje er på plass, må det etablerast midlertidig reinseanlegg, med riktig 
reinseløysing, før bruksløyve/ferdigattest. 

Statsforvaltaren poengterer at det hastar å få sett i gang arbeidet med nytt reinseanlegg. Avløpet frå store 
deler av Knarvik tettstad går i dag ureinsa til utslepp i sjø, og det er ikkje ei lovleg løysing. Statsforvaltaren var 
tydeleg på at Alver kommune bør velje det alternativet som kan etablerast på kortast mogleg tid. 
Statsforvaltaren antyda at det burde la seg gjere innan ein 3 års periode.  

I gjeldande avløpsdirektiv er kravet at alle utslepp i ein tettbebyggelse over 10 000 PE skal koplast til 
hovudreinseanlegg med riktig reinsing ihht. krav innan 2027. Det vil sei at alle følgje-prosjekt knytt til sanering 
av utslepp frå Knarvik-Alversund-Hilland skal vere ferdigstilt, og komme inn på hovudreinseeanlegg innan 2027. 
Viss ikkje, kan kommunen risikere pålegg/dagbøter frå Statsforvaltaren.  

Vurderingar 
 
Dialogen med Statsforvaltaren viser tydeleg at eit nytt hovudreinseanlegg hastar. Kostnadsbildet viser at ei 
plassering på Hagelsundet er ca. 77 mill dyrare enn ei plassering på Øvre Kvassneset.  

På bakgrunn av store forskjellar i kostnad og framdrift meiner kommunedirektøren at det er rett å vurdere 
Hagelsundet opp mot tidlegare vurderte lokasjonar på Øvre og Nedre Kvassneset.  

Regulering og framdrift 
 
Tomten på Hagelsundet er sett av til friområde i kommuneplanen, og ein kjem delvis inn i område med 
omsynssone friluftsliv. Det må utarbeidast ein reguleringsplan som er i strid med overordna plan. Det er og 
behov for avklaringar frå Statens Vegvesen i forbindelse med E39 og det kan vere moglege kulturminner i 



området. I tillegg kan det vere utfordringar knytt til graving i vegen ned til Knarvik kai i forhold til løyve frå 
Statens Vegvesen. Desse elementa fører til usikkerheit i reguleringsprosessen. 

Nedre Kvassneset er delvis regulert til rett føremål, men regulert område må utvidast med areal som i dag er 
regulert til friområde og har omsynssone friluftsliv. På Nedre Kvassneset er det inngrep i strandsona, deler av 
området må omregulerast frå grøntområde då avsett område ikkje er stort nok, ein må flytte ein elv og det kan 
vere kulturomsyn. Desse elementa fører til usikkerheit i reguleringsprosessen. 
 
Alternativet på Øvre Kvassneset er den lokasjonen med minst utfordringar i forhold til regulering. Tomten er 
avsett til offentleg eller privat tenesteyting, og sjølv om den må regulerast til rett føremål er det ei relativt 
enkel prosess. Arealet er delvis planert i flatt terreng, og området rundt er regulert for høge bygningar. Eit 
reinseanlegg vil ikkje merke seg ut i den samanheng.  
 

 
 
Byggesaksbehandling og framdrift 

Der reguleringsstatus er relativt avklart, vil det vere mogleg å regulere ei tomt parallelt med rammesøknad for 
å spare tid. Det vil alltid vere ein viss risiko ved å gjennomføre dette parallelt, og det er ikkje fornuftig å gjere 
det på ein lokasjon der ein veit at det kan oppstå motsegn i reguleringsprosessen.  

For lokasjonen på Hagelsundet vil det ikkje vere tilrådd med parallell regulering og rammesøknad. Dette fordi 
føremålet er i strid med overordna plan. Det same gjeld  
Nedre Kvassneset.  
 
For ei plassering på Øvre Kvassneset er risikoen i reguleringsarbeidet relativt liten og ein slik parallell prosess 
kan vere aktuell.  

Kompleksitet 

Reinseanlegg i Hagelsundet vil krevje overføringsleidning frå Kvassneset for å få avløpet inn i reinseanlegget, 
fordi leidningsnettet i Knarvik i dag er lagt opp slik at avløpet går til Kvassneset, i tråd med tidlegare VA-plan for 
Lindås kommune. Det medfører ein god del gravearbeid gjennom eksisterande busetnad.  

I tillegg må ein grave utsleppsleidning frå Hagelsundet og ned til ferjekaien med utslett aust for ferjekaien. 
Heile leidningsnettet med overføringsleidning og utsleppsleidning må på plass før anlegget kan nyttast.  

For Kvassneset sin del er tilførselsleidningen allereie på plass, og eit utløp kan førast direkte ut.  



Kostnader 

Det er gjort berekningar av forventa prosjektkostnad. Usikkerheit og kompleksitet har vore kostnadsvurdert i 
kvar enkelt post. I tillegg er det lagt inn post for uspesifiserte kostnader, 30 % av anleggskostnaden. Rigg og 
drift, prosjektering og administrasjon er og lagt inn. Ut frå desse tala er det gjort berekningar av såkalla P50 og 
P85. P50 er forventa prosjektkostnad og P85 er foreslått kostnadsramme (med 85 % sannsynlegheit for å unngå 
overskriding.) Berekningane er utført av Norconsult.  

 

Kostnaden for nytt hovudreinseanlegg vil bli finansiert gjennom sjølvkost-prinsippet, dvs. at gebyrabonnentane 
betalar for investeringa. Tabellen under viser total investeringskostnad pr. abonnent. Kostnaden varierer frå ca. 
40 000 - 52 000 kr, avhengig av lokasjon.  

 

Vedlagt graf viser totale gebyrberekningar frå Momentum Solutions. Grafen under viser estimert utvikling i 
årsgebyr for dei ulike lokasjonane for reinseanlegg.  



 
 
Årlege driftskostnader er tatt inn i gebyrberekningane. Kostnadene er høgare i Hagelsundet enn på Øvre 
Kvassneset, på grunn av lengre leidningsnett og fleire pumpestasjonar.  
 
Konklusjon 
 
Utgreiingane viser at ei plassering på Hagelsundet teknisk sett er mogleg å få til. Totalt er dette 
kostnadsestimert til 374 mill. Samtidig viser kostnadsestimata at det er betydeleg billegare å plassere 
reinseanlegget på Øvre Kvassneset, som opprinnleg planlagt. Kommunedirektøren meiner derfor at det er 
viktig å vurdere Øvre Kvassneset mot Hagelsundet ein gang til.  

Etter tydelege innspel frå Statsforvaltaren om at eit nytt reinseanlegg hastar, er framdrift høgt prioritert av 
kommunedirektøren. Det er fare for byggje- og deleforbod i Knarvik-Alversund-Hilland. I forbindelse med 
Knarvikplanen vil det dei neste åra bli lagt mykje vatn- og avløpsleidningar. I det arbeidet er det svært viktig at 
plassering av nytt reinseanlegg er avklart, slik at leidningsnettet kan etablerast riktig.    

Fordeler med plassering på Øvre Kvassneset:  

· Lokasjonen ligg best til rette med tanke på regulering og framdrift 
· Har lågast kostnad for etablering (altså lågast gebyrverknad for innbyggarane) 
· Medfører minst anleggsverksemd i Knarvik i utbyggingsfasen 
· Har eigna utslepp like ved  
· Tomta har moglegheiter for utviding dersom reinsekrava i framtida aukar. (Noko ein må rekne med).  

For gebyrutviklinga sin del, vil det uansett vere ei auke framover, på grunn av allereie gjennomførte 
investeringar, nye reinsekrav og alder på leidningane. Kommunedirektøren meiner derfor at verknader på 
gebyrutviklinga bør vektleggast, i tillegg til framdrift.  

Øvre Kvassneset kjem klart best ut ved ei samanlikning av lokasjonar. Det blir tilrådd ei parallell prosess med 



regulering og rammesøknad på Øvre Kvassneset, slik at etableringstida kan reduserast så mykje som mogleg.  

Kommunedirektøren si tilråding  

Kommunedirektøren tilrår nytt hovudavløpsreinseanlegg ved Øvre Kvassneset i Knarvik. Total ramme på 297 
mill vert avsett i økonomiplan for 2024-2027. 

Arbeidet vert sett i gang i 2023, innanfor gjeldande budsjettramme. 
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Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Knarvik fergekai- Kvassneset sjøledning 1935513 
01.06.2023 Foreløpig rapport Åkerblå AS 1936516 
01.06.2023 Alver kommune - Simulering fremtidige avløpsgebyr 

(2023_05_31) 
1936615 

01.06.2023 KNARA-Overføringstrasèer mellom Kvassneset og 
Hagelsundet_J03 

1937806 

01.06.2023 52301152-H-311_J02 1937807 
01.06.2023 52301152-H-312_J02 1937808 
01.06.2023 52301152-H-313_J02 1937809 
01.06.2023 52301152-H-320_J02 1937810 
01.06.2023 52301152-H-321_J02 1937811 
01.06.2023 52301152-H-322_J02 1937812 
01.06.2023 C-230 1937813 
01.06.2023 C-240 1937814 
01.06.2023 C-250 1937815 
01.06.2023 C-350 1937816 
01.06.2023 52301152-H-300_J02 1937817 
01.06.2023 52301152-H-301_J02 1937818 
01.06.2023 52301152-H-302_J02 1937819 
01.06.2023 52301152-H-303_J02 1937820 
01.06.2023 52301152-H-310_J02 1937821 
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Prosjekt dekkdeponi Hjelmås 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vedtek prosjekt fjerning av dekk og tildekking av forureina sjøbotn med oppstart i 2023. 
Førebels kostnadsramme er 13 mill kr inkl. mva. Det blir løyvd 3 mill i 2023 for igangsetjing av arbeidet, 
finansiert av disposisjonsfondet. 
 
Alver kommune søkjer om økonomisk støtte frå Handelens Miljøfond til å dekke kostnader ifbm heving av 
dekkdeponi. Endeleg finansiering blir fremma i økonomiplanen når kostnadsomfanget for kommunen er 
endeleg avklart. 
 
 
Sakshistorikk 
 
Formannskapet har fått orienteringar om dekksaka i følgjande møter: 
 

· 14.10.2021 
· 10.02.2022 
· 07.09.2022 

 
Formannskapet hadde den 10.11.2022 følgjande sak til behandling:  
 

· Sak 106/22 Finansiering miljørådgjeving inkl. miljøgeologiske undersøkelser, dekkdeponi ved 
Hjelmås kai. 

 
Hausten 2022 engasjerte kommunen miljørådgjevar til å foreta miljøgeologiske undersøkingar, for deretter å 
komme med tilråding til tiltak for deponiet. 
Resultata frå denne kartlegginga er presentert i vedlagt rapport, og det er beskrevet to alternativ: 
 

· Alternativ 1: Få kontroll over forureiningskjelder, fjerning av dekk og tildekking av forureina sjøbotn. 
Kostnad i storleiksorden 10 mill kr inkl. mva. 

 
· Alternativ 2: Dekke til deponiet og sjøbotn rundt. Kostnad i storleiksorden ca 4 mill kr inkl. mva. 

 
I rapporten tilrår ein alternativ 1, då det er det beste og mest robuste alternativet på lang sikt. Alternativ 2 kan 
gje like god miljøeffekt, men ein må rekne med at det vil gå med meir midlar til overvåking og vedlikehald enn 
om ein fjernar dekka og dekkar til sjøbotnen.  
 



Alternativ 1 er i rapporten estimert til 10 mill kr inkl mva. Dette er eit grovt budsjettestimat basert på 
erfaringstal. Når ein så legg til uforutsett jfr. «reglement for styring av investeringsprosjekt» vert summen 13 
mill kr. 
 
Alver kommune har hatt dialog med Handelens miljøfond (HM) vedrørande moglegheiter for å søkje 
økonomisk støtte frå fondet. HM oppfordrar Alver kommune til å sende inn søknad om støtte til 
oppryddingsarbeidet no når vi har ein tiltaksplan. Alver kommune vil sende inn søknad, men ber i denne saka 
om midlar til heile oppryddinga då det er uvisst kva utfall ein slik søknad vil få. 
 
Til opplysning har Nosca, som Alver kommune tidlegare har hatt ein intensjonsavtale med, søkt HM om 
økonomisk støtte før. Dei fekk den gangen avslag blant anna fordi HM ikkje støttar forskningsarbeid og 
utgreiingar, men dei støttar oppryddingsarbeid. 
 
I forbindelse med miljøundersøkinga er det tatt seks prøver av sedimenta. Tre av prøvene er tatt i ytterkantane 
av deponiet, ein er tatt i området der det er tilført sand og så er det to referanseprøver. Referanseprøvane er 
henholdsvis ved flytekaien og 50m nord for deponiet. 
Det er tatt to vassprøver, der ein er tatt 1m over deponiet og den andre er tatt 50m nord for deponiet. Begge 
prøvane er tatt på ca 6m sjødjupne. I tillegg er det tatt to prøver av tilfeldige dekk med ulik utsjånad. 
 
Sedimentprøver: 
Resultat frå sedimentprøvar(S1-S3) ved deponiet syner at det er svært høge verdiar av kopar, kvikksølv, 
antracen, fluoranten, krysen, benso(ghi)perylen og sum PAH-16. Det er også for høge verdiar av andre 
miljøgifter og tungmetall, jfr tabell 7 i vedlagt rapport. 
Ved referanseprøve S4 ved flytekaien er det svært høge verdiar av antracen og tributyltinn samt høge verdiar 
av andre miljøgifter. Referanseprøven S5 har nokså lik miljøtilstand som sedimenta i nordleg del av deponiet, 
S1. Sedimentprøve S6 som er tatt i tildekkingslaget er minst forureina av alle prøvepunkta, men har høge 
verdiar av kopar. 
 
Når det gjelder mikroplast er det funne mest mikroplast i sedimenta under småbåthamna, S4. Årsaken er at det 
er fleire kjelder til plastureining ifbm båtverksemd, plastfiber frå skrog, fendrar, gummilister, syntetisk tauverk, 
overflatebehandling mm. Gummipartiklar er berre påvist i sedimenta kring dekkdeponiet, og stammar mest 
sannsynleg frå bildekka. Det er ikkje påvist gummipartiklar ved småbåthamna eller ved referansestasjonen. 
 
Prøver av sjøvatn: 
Vassprøven som er tatt ved deponiet syner ein del meir mikroplast og gummipartikkelkomponent enn 
vassprøven ved referansepunktet, tatt 50m nord for deponiet. 
Vassprøven kan ha vorte påvirka av sedimentprøve som var tatt før vassprøven, samt anker som vart plassert i 
deponiet, men resultata indikerer likevel at sjøvatnet like ved deponiet kan vere meir påverka av mikroplast og 
gummipartiklar enn sjøen som ligg lenger unna. 
 
Bildekk: 
Prøvetakinga av dei to bildekka syner forholdsvis likt innhald av miljøgifter, der sink og fleire PAH-forbindingar 
er av størst betydning. Dekkprøvane syner stor skilnad mellom kva miljøgifter som er i dekka og i sedimenta. 
Resultata frå denne samanlikninga tyder på at det er andre kjelder enn bildekka i deponiet som har ført til dei 
høge PAH-konsentrasjonane i sedimenta. 
 
Vurdering 
 
Fjerning av dekkdeponiet skal foregå ved at ein først må få kontroll på om det framleis er aktive 
forureiningskjelder i området. Når ein har kontroll på det, kan sjølve hevingsarbeidet starte.  
 
For å hindra spreiing av forureining under hevingsarbeidet, er det tilrådd at ein sperrar av anleggsområdet med 
siltgardin. Etter at heving av dekk er utført, er det tilrådd å foreta tildekking av sedimenta under og rundt 
deponiet. 
 
Fordeler med tilrådd alternativ er at det er meir robust, samt at det er det beste alternativet miljømessig. Det 
er også ein fordel at alternativet vil krevje lite oppfølging i ettertid, i motsetning til alternativ 2 som vil ha behov 
for meir overvaking og vedlikehald over tid, med påfølgjande kostnader. 
 



  
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunedirektøren tilrår prosjekt fjerning av dekk og tildekking av forureina sjøbotn med oppstart i 2023. 
Førebels kostnadsramme er 13 mill kr inkl. mva. Det er behov for 3 mill i 2023 for igangsetjing av arbeidet. 
 
Alver kommune søkjer om økonomisk støtte frå Handelens Miljøfond til å dekke kostnader ifbm heving av 
dekkdeponi. Endeleg finansiering blir fremma i økonomiplanen når kostnadsomfanget for kommunen er 
endeleg avklart. 
 
Utgifter må førast som driftskostnader, og finansierast av disposisjonsfondet.  
 
 
Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Rapport_Miljøundersøkingar ved Hjelmås dekkdeponi-

ver001 
1930400 

 
 
 



    

Arkiv: <arkivID><jpID> FE-
614, FA-M82   

JournalpostID:  

Sakshandsamar:  
  Dato: 19.04.2023 

 
Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
036/23 Alver formannskap 27.04.2023 
 Alver kommunestyre  
053/23 Alver formannskap 08.06.2023 

 
 
Prosjektforslag - nybygg eller ombygging brannstasjon Manger 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vedtek ombygging av eksisterande brann- og driftsstasjon på Manger, slik det går fram av saka. 
Oppstart i 2023. 
 
Det vert løyvd 63,2 mill kr inkl mva til arbeidet, finansiert gjennom auka låneopptak.  

 
Alver formannskap 27.04.2023: 
 
Handsaming: 
Framlegg frå A.Byrknes-KRF: 
 For å få meir kunnskap, sjå den eksisterande bygningsmassen, også sett opp mot heilt ny brannstasjon på 
Solendmyra, vil FO ha synfaring på dei to lokasjonene før ein tek stilling til saka. Synfaring må skje i neste FO 
møte. Med denne begrunnelsen vert saka utsatt. 
Framlegget vart samrøystes vedteke. 
 
FO- 036/23 Vedtak: 
 For å få meir kunnskap, sjå den eksisterande bygningsmassen, også sett opp mot heilt ny brannstasjon på 
Solendmyra, vil FO ha synfaring på dei to lokasjonene før ein tek stilling til saka. Synfaring må skje i neste FO 
møte. Med denne begrunnelsen vert saka utsatt. 
 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
Brannstasjonen på Manger er i dag samlokalisert med driftsstasjonen i Prestmarkvegen 1. 
Brannstasjonen tilfredsstiller ikkje krav i Arbeidsmiljølova da den mellom anna manglar ventilasjon og skilje 
mellom rein og skitten sone. Stasjonen har også branntekniske manglar. 
 
I 2016 gjennomførte Arbeidstilsynet tilsyn med fokus på førebygging av skader frå støv, gass og brannrøyk. 
Dette var starten på ein korrespondanse med Arbeidstilsynet som pågjekk ut 2018. I denne perioden fekk 
Radøy kommune fleire varsel og vedtak om pålegg grunna manglande oppfylling av krav i Arbeidsmiljølova. 
 
Ein del av pålegga klarte ein å finne løysingar på. Ein står no igjen med to avvik som ein har fått midlertidig 
utsetjing på: 
 

· Kravet til dusj og garderobe i samband med rein/skitten sone. Dette er løyst midlertidig ved hjelp av 
brakke, i påvente av ny brannstasjon. Brakka har imidlertid for liten kapasitet og fungerer ikkje 
tilfredsstillande. Midlertidige løysingar, som denne brakka, kan i følgje Arbeidstilsynet i utgangspunktet 



godkjennast på inntil to år, dvs. ut 2020.  
· Etablering/ oppføring av ny brannstasjon for å løysa utfordringar med arbeidsmiljøet. 

Det er etablert midlertidig rutine for å unngå/avgrense eksponering for eksos i garasje, samt midlertidig 
løysing for reingjering av utstyr. Lokala manglar mellom anna ventilasjon, toalett for begge kjønn og 
tilfredsstillande plass for oppbevaring av tøy.  
Det er og manglar ved sanitæranlegg og elektriske anlegg. I 2018 etterspurde Arbeidstilsynet 
dokumentasjon på status og framdrift for etablering/ oppføring av ny brannstasjon, samt forventa 
tidspunkt for ferdigstilling. Arbeidstilsynet har oppfatta det slik at ny stasjon skulle stå klar i løpet av 
2019.   

 
Med bakgrunn i manglane ovafor vart det i 2021 regulert ein tomt til ny brannstasjon på Solendmyra, gbnr 
448/38. 
 
Val av tomt var i tråd med eit arbeid som Norconsult utførte for Radøy kommune i 2018. Dei foretok då ein 
enkel vurdering av 4 alternative plasseringar for brannstasjonen på Manger. Følgjande tomtar vart vurdert:           
 

1. Gbnr 448/16. Dette er tomten der kommunen har etablert rubbhall. 
2. Gbnr 448/26 og 27. Felleskjøpet er lokalisert her i dag. 
3. Gbnr 448/1 
4. Gbnr 448/38, Solendmyra. Norconsult vurderte dette som det beste tomtealternativet, og det var denne 

tomta som vart regulert.   

 
I 2018 estimerte også Norconsult kostnaden med ny stasjon på 960 m2 til ca. 35 mill kr. (I 2023-kroner ville 
denne summen vore nærare 50 mill.) Dette estimatet vart utarbeida før tomt var regulert og omfang på 
rekkjefølgjekrav var kjent. Summen på 15 mill vart likevel ståande i økonomiplanen. 
 
Vedtatt reguleringsplan for tomta, (ferdigstilt i 2021), viser at det er omfattande rekkjefølgjekrav til utbygging 
på Solendmyra. Kommunedirektøren såg at avsette midlar (15 mill) ikkje ville vere tilstrekkeleg til ny 
brannstasjon. Basert på dette, kombinert med kommunens økonomiske situasjon, vart det i 2021 vedtatt eit 
nytt mandat for konseptfasen. Ein skulle der vurdere etablering av ny stasjon på Solendmyra opp mot 
ombygging av eksisterande stasjon. 
 
Det er særs viktig at ein kjem i gang med ombygging/ nybygging av brannstasjonen på Manger. Verneombodet 
er tydeleg på at dette arbeidet ikkje må utsetjast lengre, og ein kan risikere at Arbeidstilsynet stengjer ned 
dagens stasjon. Ein må då dekkje beredskapen på Radøy frå stasjonen i Ikenberget (Stølen 7). Det vil medføre 
lang responstid og ein vil ikkje nå risikoobjekt, som til dømes, sjukeheimen innan lovpålagt tid. 
 
Saksopplysningar  
 
Sakshistorikk 

· FO- 045/21 og KO- 065/21 Vedtak nytt mandat 
· Sak 16/874, 16/7818, 16/14316, 17/1698, 17/3374, 17/15940, 18/15908 i Radøy kommune. 

 
Det er utarbeidd byggjeprogram, romprogram og funksjonsprogram for både nybygg og ombygging, i samråd 
med brukarar og interessentar. Desse er lagt til grunn i det videre arbeidet som er utført i konseptfasen.  
 
Brukarrepresentantar har i heile konseptfasen vore involvert i prosjektet. NGIR har vore med i deler av 
konseptfasen for å vurdere evt. samlokalisering på Solendmyra, men tilbakemeldinga frå NGIR er at det ikkje er 
aktuelt med felles bygg. 
 
Resultata frå konseptfasen for dei to alternativa som er vurdert er oppsummert under. 
 

· Alternativ 1, ombygging eksisterande stasjon: 

· Allereie etablert bygg 
· Samlokalisering av brann og drift, deling av lokale 



· Gjenbruk 
· Ingen nye inngrep i natur 
· Kortare byggetid enn alternativ 2 
· Konflikt med sårbar eksisterande verksemd (lindrande omsorg). Her er det imidlertid planlagt 

tiltak for å minimere ulempene. 
· Avskilt område mellom brannstasjon og område for vaskehall og øving. 
· Behov for midlertidige lokale i anleggsperioden, riggområde 
· Tronge forhold for utrykking 
· Kostnader som følge av skjulte forhold i eksisterande bygningsmasse 
· Rekkjefølgjekrav for etablering av vaskehall og øvingsområde 
· Reduserer moglegheita for utviding av sjukeheimen 
· Optimale løysningar for bruk 
· God plass til utrykking, vask og øving 
· Plass for helikopterlanding 
· Ingen konflikt med andre verksemder 
· Ikkje behov for midlertidige lokale i anleggsfasen 
· Nye inngrep i natur 
· Rekkjefølgje krav; prosjektering og etablering ny veg, gangveg, kryss, busshaldeplass, VA 
· Høge kostnader 
· Kjøp/ ekspropriering av eigedomar ifbm. utbetring av veg til området 
· Ekstra bygg å drifte og vedlikehalde i framtida 

Alternativet med ombygging av eksisterande stasjon løyser alle utfordringar som ein har med dagens 
brannstasjon.  
 
Lokala til brann og drift har i dag ein del felles funksjonar som kjøkken, spiserom, møterom, vaskerom og 
verkstad. Ombygginga omfattar derfor også driftsstasjonen sine lokale da heller ikkje desse tilfredsstiller 
krava til arbeidsmiljø. Lokala manglar ventilasjon og er ikkje universelt utforma da dei blant anna manglar 
HCWC og heis/løfteplattform. Det er også behov for fleire kontor, kjemikalierom samt vaske- og 
reinhaldsrom. 
 
For å få stor nok plass til brannstasjonen i eksisterande bygning, må driftsavdelinga avsjå noko areal. Ut frå 
vurderingar som er gjort lar dette seg gjere på ein tilfredsstillande måte, men det føreset sambruk av lokala. 
Då det er store manglar både ved lokala til brann og drift, må ein rive eksisterande innreiing og byggje opp 
nye lokale som er tilpassa begge brukargruppene. Ein ombygging av berre brannstasjonen lar seg ikkje 
gjennomføre.  

 
Det er planlagt å fjerne garasjeportar for brannbilar på fasaden mot Velferdssenteret. Berre ein port for 
feiebil vert verande der. Denne løysinga er planlagt i samråd med Velferdssenteret, for å redusere 
støynivået og aktiviteten i området.  
 
Det vil bli 4 portar ut mot hovudveg. Type utrykking avgjer kva bil ein tar ut først. For å dekke lovkrav i 
forhold til utrykkingstid, 10 min for særskilte bygg, må logistikken vere enkel og alle bilane klare. I tillegg 
krev det ekstra sertifikat for å køyra/flytta mannskapsbil og/eller tankbil. Det er det ikkje alle som har.  
Ein reduksjon i tal portar er difor ikkje aktuelt. (Brannbilane inneheldt utstyr som ikkje toler kulde, og må ha 
oppvarma garasjeplass.) 
 
Det er avgrensa utvendig areal ved eksisterande stasjon. Vaskehall og øvingsområde for brann vert derfor 
plassert på gbnr 448/16 (Solendmyra 10) ved sida av ein rubbhall som driftsavdelinga nyttar. Ved å plassere 
vaskehall og øvingsområde på Solendmyra 10 reduserer ein støynivået rundt brannstasjonen, noko som er 
ein fordel for lindrande omsorg (Velferdssenteret) som er næraste nabo til brannstasjonen.  
 
For vaskehall og øvingsområde vil det være rekkjefølgjekrav i reguleringsplanen. Rekkefølgjekrava slår inn 
for den første som byggjer ut innanfor reguleringsplanen, og omfanget er gitt i planen ut frå 
utbyggingsområde.  

 
Rekkjefølgjekrava gjeldt ombygging av vegkryss mot FV. 525, utbetring/ny veg inn til regulert område inkl. 
nytt fortau på deler av vegen, fortau langs FV. 525, busshaldeplassar samt VA inkl. overvasshandtering og 
sløkkjevatn. Kostnadene er medtatt i kalkyle. 
 



Fordelar med alternativ 1: 
· Allereie etablert bygg 
· Samlokalisering av brann og drift, deling av lokale 
· Gjenbruk 
· Ingen nye inngrep i natur 
· Kortare byggetid enn alternativ 2 

 
Ulemper med alternativ 1: 

· Konflikt med sårbar eksisterande verksemd (lindrande omsorg). Her er det imidlertid planlagt tiltak for å 
minimere ulempene. 

· Avskilt område mellom brannstasjon og område for vaskehall og øving. 
· Behov for midlertidige lokale i anleggsperioden, riggområde 
· Tronge forhold for utrykking 
· Kostnader som følge av skjulte forhold i eksisterande bygningsmasse 
· Rekkjefølgjekrav for etablering av vaskehall og øvingsområde 
· Reduserer moglegheita for utviding av sjukeheimen 

 
Kostnader alternativ 1: 
Sum prosjektkostnad for dette alternativet er estimert til Kr 63,2 mill. inkl. mva 
 
Det er medtatt kostnader i samband med etablering av midlertidige lokale for både brann og drift i 
byggeperioden. Det er også medtatt luft-vatn varmepumpe samt elkjel og i tillegg solcelleanlegg på tak, 
etter anbefaling i forstudie for energiforsyningsløysing.  
Det er forutsatt ein del gjenbruk av inventar og utstyr i tillegg til kjøp av noko nytt inventar og utstyr.  
 
I dag brukar ein innkøyring ved rubbhallen (448/16) til helikopterlandingsplass. Når ein opparbeider 
rekkjefølgjekrava vil ein måtte finne ein ny landingsplass, men det er foreløpig uavklart kor den skal 
plasserast for dette alternativet.  

 
Byggetid: 
Antatt byggetid for alternativ 1 er 1,5-2 år for sjølve ombygginga. Etablering av vaskehall og øvingsområde 
vil ta lengre tid grunna rekkjefølgjekrav i reguleringsplanen, og ein antar at byggetida for desse vil være ca. 
3-4 år. Ein vil kunna ta i bruk brannstasjonen før vaskehall og øvingsområde er etablert. 
 
 
Alternativ 2, ny stasjon på Solendmyra: 
Alternativet med ny stasjon løyser alle behova som er knytt til brannstasjonen på den regulerte tomta på 
Solendmyra, inkl. vaskehall og øvingsområde. Tomta har også plass til helikopterlandingsplass, og den er 
medtatt i kalkyle.  
 
Pr i dag nyttar ein eit areal ved køyrevegen gjennom næringsområdet til helikopterlandingsplass. Dagens 
landingsplass ligg delvis uti køyrevegen. Endringar på kommunal veg til ny brannstasjon, og inkludering av 
tilkomstveg mot nord og aust i planområdet, gjer at landingsplassen må flyttast.  
 
Det er omfattande rekkjefølgjekrav for denne tomta. Rekkjefølgjekrava gjeldt ombygging av vegkryss mot 
FV. 525, utbetring/ny veg inn til regulert område inkl. nytt fortau på deler av vegen, fortau langs FV. 525, 
busshaldeplassar samt VA inkl. overvasshandtering og sløkkjevatn. I tillegg til rekkjefølgjekrava som gjeldt 
for vaskehall og øvingsområde for alternativ 1, så må ein også utbetre vegen inn til helsehuset inkl. fortau. 
Ein må også etablera ny veg opp til tomten til brannstasjonen, inkl. avkøyring til NGIR og avkøyring mot 
helsehuset/ barnehagen. Kostnader er medtatt i kalkyle.  
 
Fordelar med alternativ 2: 

· Optimale løysningar for bruk 
· God plass til utrykking, vask og øving 
· Plass for helikopterlanding 
· Ingen konflikt med andre verksemder 
· Ikkje behov for midlertidige lokale i anleggsfasen 

 
Ulemper med alternativ 2: 



· Nye inngrep i natur 
· Rekkjefølgje krav; prosjektering og etablering ny veg, gangveg, kryss, busshaldeplass, VA 
· Høge kostnader 
· Kjøp/ ekspropriering av eigedomar ifbm. utbetring av veg til området 
· Ekstra bygg å drifte og vedlikehalde i framtida 

 
Kostnad alternativ 2: 
Sum prosjektkostnad for dette alternativet er estimert til Kr 75 mill. inkl. mva 

 
Ei nyetablering av brannstasjon på Solendmyra løyser ikkje behova som drift har for å få oppgradert sine 
lokale. Sidan mandatet berre omhandlar brannstasjonen så vil ein oppgradering av drift sine lokale for dette 
alternativet krevje ei tilleggsbestilling.  
 
Kostnadsestimat for ombygging av drift sine lokale er estimert til ca. 17 mill. inkl. mva.  
Ombygging av lokalet som brann flyttar ut frå er ikkje med i det estimatet. Alternativ 1 og alternativ 2 kan 
difor ikkje samanliknast likt mot likt. Alternativ 1 løyser både brann og drift sine behov, medan alternativ 2 
berre løyser behova for brann.  

 
Det er medtatt ein sum til kjøp av eigedom ifbm. rekkjefølgjekrav. Det er også medtatt pelletsanlegg samt 
elkjel og i tillegg solcelleanlegg på tak, etter anbefaling i forstudie for energiforsyningsløsning. Det er 
forutsatt ein del gjenbruk av inventar og utstyr frå eksisterande stasjon i tillegg til noko nytt inventar og 
utstyr.  
 
Estimert auke i årlege driftskostnader for dette alternativet er anslått til kr 1,2 mill. inkl mva. 
Det skuldast at eit nybygg medfører nye kvadratmeter som skal driftast. Isolert sett er driftskostnaden på ny 
brannstasjon og eksisterande brannstasjon relativt lik. 

 
Byggetid: 

Antatt byggetid for alternativ 2 er ca 3-4 år. Den lange byggetida skyldast rekkjefølgjekrav som må utførast 
før ein får igangsetjingsløyve for ny brannstasjon. 

 

  
Vurdering:  
Kommunedirektøren tilrår at alternativ 1, ombygging eksisterande stasjon vert vedtatt. Ombygginga vil løyse 
alle behov som både brann og drift har.  
 
 

 Brannstasjon Driftsstasjon Byggetid 
Alternativ 1 - 
ombygging 

63,2 mill 
(inkl. 14,3 mill i rekkefølgjekrav) 
 

Inkl. i 
brannstasjon 

1,5 - 2 år 
Vaskehall og øvingsområde: 
3-4 år 
 

Alternativ 2 - 
nybygg 

75 mill 
(inkl. 20,1 mill i rekkefølgjekrav) 
 

17 mill  3-4 år 

 
Ein ser det som ein fordel at brann og drift heldt til i same bygning, da det sikrar eit enklare samarbeid mellom 
einingane.  
 
I forhold til ny stasjon på Solendmyra vil ein ombygging av eksisterande stasjon vere 11,8 mill.  rimelegare. I 
denne differansen er ikkje meirkostnaden med å byggje om drift sine lokale medtatt. Det vil også vere kortare 
byggetid, og det er færre usikkerheiter knytt til prosjektet.  
 
For alternativ 1 er tiltaka med vaskehall og øvingsområde estimert til ca. 5 mill inkl. mva, medan 
rekkefølgjekrava knytt til dei same tiltaka er estimert til ca. 14,3 mill. Det kan vere aktuelt å forsøke å gjere ei 
reguleringsendring,slik at rekkefølgjekrava står i forhold til tiltaket som skal gjennomførast. Dette vil ikkje 
påvirke framdriften på sjølve ombygging av brannstasjon.  
 



Dersom ein skal vurdere andre tomter enn alternativ 1 og 2, må ein utarbeide ein ny reguleringsplan. Ein 
reguleringsprosess vil ta 1-2 år.  
 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunedirektøren tilrår ombygging av eksisterande brann- og driftsstasjon på Manger, slik det går fram av 
saka. Oppstart i 2023. 
 
Vedlegg i saken: 
19.04.2023 Manger brannstasjon - Prosjektrapport Fase 1 1913353 
20.04.2023 Energiforsyningsløsninger 1913364 
19.04.2023 Notat_Norconsult_2018_Vurdering tomter for ny 

brannstasjon 
1913365 

20.04.2023 Solanalyse på Manger brannstasjon 1913366 
19.04.2023 Teikningar - ny brannstasjon på Solendmyra 1913367 
19.04.2023 Teikningar - ombygging Manger brannstasjon 1913368 
26.04.2023 NOTAT til sak 36-23 Formannskap 27.04.23 - oppdatert 

26.04.23 
1916704 

26.05.2023 Alternativ 3-driftstasjon i nybygg Solend 1933001 
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Rehabilitering tak kommunale bustader 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vedtek prosjekt rehabilitering tak kommunale bustader med oppstart i 2023. Det vert løyvd 
3,87 mill kr inkl mva til arbeidet, finansiert med midlar frå prosjekt 26006 - Meland omsorgsbustader. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
Alver kommune har 20 kommunale bu-einingar (fordelt på tre eigedommar) der det viser seg at taktekkinga er 
særs dårleg. Bygga dette gjelder er på vedlikehaldsplanen for 2023, men omfanget er så omfattande at ein ikkje 
kan løysa dette innafor ordinært driftsbudsjett. Store delar av vedlikehaldsbudsjettet for 2023 er allereie 
planlagt og satt i bestilling til andre tiltak, og ei omprioritering her vil i så tilfelle gå ut over andre naudsynte 
tiltak som er planlagt for skular, barnehagar og andre kommunale bygg. 
 
I sak 088/22 i Alver kommunestyre vart det løyvd midlar til rehabilitering av tak, og den saka omhandla 
formålsbygga i kommunen. Kommunale bustader vert sett på i vedlikehaldsplanarbeidet og ein såg i den 
samanheng eit prekært behov for rehabilitering av desse taka. 
 
I økonomiplanen er det avsett 3,87 mill til omsorgsbustader Meland. Då det førebels ikkje er planlagt eller 
bestilt noko arbeid knytt til desse midlane i år, føreslår ein å flytte midlane til kommunale bustader. Det vil sei 
at saka ikkje medfører verken auke eller reduksjon i økonomiplanen for 2023. 

 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn:  
Taktekkinga på desse bustadane består av ca. 40-50 år gammal takstein. Forventa levetid for betongtakstein er 
ca. 40 år.  
 
Det er lekkasje inn på nokon av sutaka, noko som har ført til soppdanning enkelte stader.  
Ved å rehabilitere taka no, vil ein hindre ytterlegare skade på bygningsmessige og tekniske installasjonar. 
Dersom ein ikkje utfører rehabilitering av taka vil omfanget av lekkasjar verte større og utgiftene til reparasjon 
av taktekking og påførte følgjeskader auke. 
 
Planen er å demontere eksisterande takstein og taklekter mm. Ein vil montere ny undertaksduk, nye takfedre 
og lekter samt ny takstein med belegg. Ein vil også skifte ut takbeslag, takhetter, takrenner og nedløp. 
Skorsteiner vert kledd inn med beslag for å redusere risiko for lekkasjer.  
  
Vurdering:  
Basert på at taka på desse bygga har oppnådd forventa levetid, vurderer kommunedirektøren at det ikkje er 



formålstenleg å utføra mindre utbetringar. På grunn av tilstanden på taka er det krevjande å gjennomføre 
reparasjonar. Sjølv om ein skulle reparere skadene no, vil ein uansett risikere å måtte skifte taka innan kort tid. 
Totalt sett vil det bli ein dyrare løysing.  
 
Kostnadene med å rehabilitere taka er basert på estimat og tidlegare pristilbod på tilsvarande tak utført i 
2022/23. I tillegg må ein rekne med at det kan vere skadar på undertak og konstruksjonar som ein ikkje kan 
oppdaga før ein er i gang med demontering av eksisterande tak. Det er tatt høgde for noko uforutsette 
arbeider.  
 
For å redusere framtidige vedlikehaldsutgifter vil ein nytte mest mogleg vedlikehaldsfrie materialer og derfor 
oppgradere kvaliteten. Oppgraderinga medfører at skal takast over investerings- og ikkje 
vedlikehaldsbudsjettet. 
 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunedirektøren tilrår prosjekt rehabilitering tak kommunale bustader med oppstart i 2023. Det vert løyvd 
3,87 mill kr inkl mva til arbeidet, finansiert med midlar frå prosjekt 26006 - Meland omsorgsbustader. 
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Reglement for investeringsprosjekt - revisjon 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vedtek endring i reglement for investeringsprosjekt som presentert i saka.  

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
 
Viser til sak «Forvaltningsrevisjon – Økonomistyring i Alver kommune», sak 165/22 i KO 15.12.22.  
 
Denne saka er ei eit svar på bestillinga i punkt d og e i vedtaket:  
 
Kommunestyret sluttar seg til revisor sine tilrådingar i forvaltningsrevisjonsrapporten «Strategisk 
økonomistyring i Alver kommune» og ber kommunedirektøren om å: 
 

a. å gjennomgå rutinane for synleggjering av driftskonsekvensar i investeringsvedtak med sikte på å 
tydeleggjere konsekvensane endå betre. 

 

b. Å innføre detaljerte krav om KVU, KS1 og KS2 med forskjellig innslagspunkt i større prosjekt.  

 
2. Kommunestyret ber om at kontrollutvalet får ei skriftleg tilbakerapportering om oppfølginga av tilrådingane 
innan tredje kvartal 2023.  

I denne saka er forslag til endringar i reglement for investeringsprosjekt lagt fram, slik at punkta ovanfor blir 
ivaretatt. 
 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn:  
Hensikten med saka er å sikre tilstrekkeleg beslutningsgrunnlag for kommunens investeringar.  
 

· Driftskonsekvensar skal synleggjerast i forbindelse med investeringsvedtaka. 
· Ei grundigare prosess med tanke på risikovurderingar skal bidra til å synleggjere risiko tidleg i 

prosjektet.  



· Ein skal utføre konseptvalutgreiingar, samt kvalitetssikring av kostnader.  

 
Vurderingar 
 
For alle investeringsprosjekt omfatta av reglementet, skal det gjennomførast ei konseptvalutgreiing, men 
omfanget skal tilpassast avhengig av storleik og kompleksitet.  
 
Det er i forslaga under skilt mellom prosjekt under 200 mill, prosjekt mellom 200-500 mil, og prosjekt over 500 
mill.  
 
 

Prosjekt under 200 mill Prosjekt mellom 200-500 mill Prosjekt over 500 mill 
Konseptvalutgreiing 
gjennomførast. Intern 
kvalitetssikring. Ekstern 
kvalitetssikring vurderast etter 
behov.  

Ekstern kvalitetssikring av 
konseptvalutgreiinga. 

Statens metodikk for 
konseptvalutgreiing, 
kvalitetssikring 1 og 
kvalitetssikring 2 

 
I prosjekt over 500 mill skal ein nytte Statens metodikk for KVU, KS1 og KS2. Denne metodikken er dyr og 
omfattande, og ikkje hensiktsmessig å innføre for alle kommunale investeringsprosjekt. Omfanget av ekstern 
kvalitetssikring i prosjekt mellom 200-500 mill vurderast i kvart enkelt tilfelle, men det er foreslått at det 
uansett skal vere ekstern kvalitetssikring av arbeidet.  
 
Vidare skal ein i alle investeringar omfatta av reglementet gjennomføre ei risikovurdering ved bruk av eit 
kartleggingsskjema. Sjå vedlegg for døme på kartleggingsskjema. Hensikten er å kartlegge moglege 
risikomoment tidleg, vurdere om kalkyleusikkerheiten basert på sjablongreglane bør justerast, samt skaffe 
oversikt over når usikkerheiten vil bli avklart.  
 
Forslag til endring i tekst i investeringsreglementet 
Det er foreslått å endre fire ulike avsnitt i reglementet. Tekst som er foreslått fjerna er gjennomstreka, og ny 
tekst er i raudt.  
 
Endring i siste avsnitt i punkt 2.1:   
 
Kartlegginga skal koplast til kalkylen for prosjektfasen. Risikokartleggina må gjerast så tidleg som mogleg i 
planleggingsfasen og oppdaterast undervegs. Det skal nyttast eit risikokartleggingsskjema for å systematisere 
arbeidet, og dette skjemaet skal leggast ved prosjektforslaget ved beslutningspunkt 2, BP2. (Sjå punkt 3.1.) I 
skjemaet skal ein angje risikomomenta, samt oppgje når usikkerheiten vil bli avklart (tidspunkt i prosjektet). 
 
Endring i punkt 2.2, første avsnitt: 
 
Kostnadsestimat for dei ulike prosjektfasane skal ta høgde for kalkyleusikkerheit. Utgangspunktet er 
sjablongreglane i dette dokumentet., men vert justert ved behov etter risikokartlegginga nemnt ovanfor. 
Risikokartleggingsskjemaet skal brukast for å kartlegge risikoen, og ved behov justere usikkerheiten utover 
sjablongreglane. Slik kan risikokartleggingsskjemaet nyttast til å auke eller redusere usikkerheitsprosentane 
som ligg som utgangspunkt. Kalkylen vert oppdatert før oppstart av ny prosjektfase. 
 
Før beslutningspunkt 2 (BP2) skal det gjennomførast ein konseptvalutgreiing (KVU). Arbeidet inngår i 
konseptfasen og omfattar behovsanalyse, mål og krav, alternativanalyse som belyser alternative konsept og 
konsekvensane av desse, kostnadsestimat og overordna gjennomførings- og kontraktsstrategi.  
 
For investeringsprosjekt der estimert styringsramme (P50) overstig 200 millionar kroner skal kvalitetssikring 
(KS1) av konseptvalutgreiinga vere ekstern. For prosjekt over 500 millionar nyttar vi statens metodikk for KS1, 
men for prosjekt mellom 200-500 mill justerast metodikken etter behovet i det enkelte prosjekt. Ved ekstern 
kvalitetssikring skal kvalitetssikrars tilrådde styrings- og konstadsramme leggast til grunn.  
 
Berre kommunestyre kan godkjenne auke i kostnadsestimat. 
 



 
Tillegg til punkt 3.2.4:  
 
Nye kulepunkt i lista for kva byggjeprogrammet skal innehalde:  
 

· Alternativanalyse som belyser alternative konsept og konsekvensane av desse 
· Kartleggingsskjema over risikoelement 
· Driftskonsekvensar for alle tenesteområde. (Endringar som investeringsprosjektet medfører, knytt til 

driftsutgifter, må synleggjerast.)  

 
Endring i punkt 3.3.3, siste avsnitt:   
 
Sakshandsaming: Forprosjektet blir framlagt til politisk styringsgruppe til godkjenning. Før sakshandsaming skal 
risikokartleggingsskjemaet gjennomgåast på ny. Dersom oppdatert kostnadsoverslag ikkje er innafor dei 
vedtekne økonomiske rammene, framdrift eller innhald, skal saka tilbake til kommunestyret. Den økonomiske 
ramma som vert vedteken i samband med forprosjektet vil vere grunnlag for sluttrapport og evt. tinging av 
forvaltningsrevisjon. 
 
Investeringsreglementet vil bli oppdatert etter endeleg vedtak i kommunestyret.  
 
Kommunedirektøren si tilråding 
 
Kommunedirektøren tilrår endring i reglement for investeringsprosjekt som presentert i saka.  

 
 

 
 
Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Risikokartlegginsskjema 1936222 
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1. tertialrapport 2023 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 

1. Kommunestyret tek økonomirapport pr. 1 tertial 2023 til orientering. 
2. Driftstilskot til kyrkjeleg fellesråd vert auka med 1 605 000 kr per 1. tertial. 
3. Det vert føreteke budsjettjusteringar knytt til drift, sentrale poster og disposisjonsfond for 2023 slik det 

går fram av "status drift for kommune (1A)" og "status drift for tenesteområdene (1B). Kommunestyret 
vedtek bevillgningsskjema og endringar slik det framgår av skjema § 5-4, § 5-6 og § 5-5 i 1. tertialrapport. 

4. Kommunedirektøren får fullmakt til å justere inntekter og utgifter knytt til busetting av flyktningar 
løpande gjennom 2023. Ein føresetnad for å justere driftspostar knytt til busetting av flyktningar frå 
Ukraina er at det er ført på eige objekt, og at utgifter og inntekter er i balanse.   

5. Det vert føretatt budsjettjusteringar knytt til investering for 2023 slik det går fram av "status Investering 
og finansiering (2A)" og "Status Investeringar (2B). 
I sum vert investeringsutgiftene redusert med 44,9 mill. kr frå 447 mill. kr til 402 mill. kr   
Endring i finansiering: 

1. Bruk av lånemidlar vert redusert med 46,2 mill. kr. 
2. Kompensasjon for meirverdiavgift vert auka med 0,5 mill. kr. 
3. Bruk av disposisjons-fond/overføring frå drift vert auka med 0,8 mill. kr. 

6. Finansrapport vert tatt til orientering. 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Her er lenke til 1. tertialrapport: 
https://pub.framsikt.net/2023/alver/mr-202304-rapport_1_tertial_2023/ 
 
 

  
 

 

 
 
 

https://eur03.safelinks.protection.outlook.com/?url=https%3A%2F%2Fpub.framsikt.net%2F2023%2Falver%2Fmr-202304-rapport_1_tertial_2023%2F&data=05%7C01%7Ctove.mette.fyllingen%40alver.kommune.no%7C89c9731ee13b49a1090408db61e3ff48%7Cf9d6e533ea404f4593e6f28ff10ace53%7C0%7C0%7C638211404079018641%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=Cg4vrFVptLozfzfaAEUiO3%2FK0BWqvvZWCUXjERO5vng%3D&reserved=0
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  Dato: 15.05.2023 

 
Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
058/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Årsrekneskap 2022 Alver kommune 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
 

1. Kommunestyret godkjenner Alver kommune sin årsrekneskap for 2022 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksutgreiing: 
 
Etter kommunelova § 14-2, skal kommunen for kvart år utarbeida årsrekneskap og årsmelding. 
Årsrekneskap vert utarbeida i samsvar med følgjande rekneskapsprinsipp, jf. kommunelova § 14-6 tredje ledd:  
a)   All tilgang på og bruk av midlar i året skal gå fram av driftsrekneskap eller investeringsrekneskap.   
b)   All tilgang på og bruk av midlar skal rekneskapsførast brutto.   
c)   Alle kjende utgifter og inntekter i året skal takast med i årsrekneskapen for gjeldande år, anten dei er betalt 
eller ikkje når årsrekneskapen vert avslutta.   
d)   Dersom storleiken på eit beløp er usikkert, nyttast beste estimat. 
Årsrekneskapen førast i samsvar med god kommunal rekneskapsskikk, jf. §14-6 fjerde ledd.  
 
Lenke: 
https://pub.framsikt.net/2022/alver/mr-202212-årsrekneskap_2022/ 
 
 
Vedlegg i saken: 
28.04.2023 Uttale til årsmelding og årsrekneskap 2022 Alver 

kontrollutval 
1918069 

28.04.2023 Møteutskrift sak 14/23 1918070 
28.04.2023 Revisjonsmelding 2022 1918071 
 
 
 

https://pub.framsikt.net/2022/alver/mr-202212-'e5rsrekneskap_2022/
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Saksnr.  Utval Møtedato 
059/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Årsmelding 2022 Alver kommune 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
 

1. Kommunestyret tek årsmeldinga 2022 for Alver kommune til orientering 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Lenke: 
https://pub.framsikt.net/2022/alver/mr-202212-årsmelding_2022_-_alver_kommune/  

 

 

 
 
Vedlegg i saken: 
28.04.2023 Uttale til årsmelding og årsrekneskap 2022 Alver 

kontrollutval 
1918069 

28.04.2023 Møteutskrift sak 14/23 1918070 
28.04.2023 Revisjonsmelding 2022 1918071 
 
 
 

https://pub.framsikt.net/2022/alver/mr-202212-'e5rsmelding_2022_-_alver_kommune/
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Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
034/23 Utval for oppvekst, kunnskap og kultur 06.06.2023 
060/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Utviding av tal teljetidspunkt barnehage 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Alver kommune innfører tre teljetidspunkt for barnehage frå og med januar 2024. Teljetidspunkta vert sett til 
01.03, 01.09 og 15.12. 

Administrasjonen set i verk arbeidet med å lage retningsline for berekning av tilskot til dei private barnehagane 
samt justere retningsline for gjennomføring av opptak til barnehage. Saksbehandlingsreglar for etablering av 
forskrift skal følgjast i dette arbeidet. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til uttale i utval for oppvekst, kunnskap og kultur 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
Saka er ei oppfølgjing av vedtak i formannskapet 09.02.23, som byggjer på vedtak i kommunestyret 15.12.22, 
gjeldande sak 182/22 Økonomiplan 2023-2026.  
Vedtaket omhandlar fleire verbalpunkt, mellom anna eit punkt om teljetidspunkt barnehage. I verbalpunktet 
nr. 22 Tenesteyting barnehagar og barnehagestrukturplan står det:  
«Det opplysast frå administrasjonen at det er pr. i dag 600 ledige barnehageplassar i Alver. Dette har ført til 
at Folkepartiet har revurdert antall teljetidspunkt og en ny barnehagestrukturplan. Vi ønskjer at det vert 
innført tre teljetidspunkt pr. år. Dette vil ha innverknad på kommunen sin økonomi. Folkepartiet trur også at 
dette vil gjøre det enklere for foreldre og barnehage å ta inn nye barn inne i ett barnehage år. Dette ses på 
som nødvendig ihht. kommunen sin økonomiske situasjon».  
 
Med verbalpunktet forstår administrasjonen at kommunestyret har vedtatt ein intensjon om å innføre tre 
teljetidspunkt for barnehagane i kommunen, og framlegg til vedtak som vart lagt fram frå kommunedirektøren 
si side byggjer på denne forståinga.  
 
I sak 003/23 fatta formannskapet følgjande vedtak:  
«Formannskapet sender saka på fire veker høyring til barnehagane i Alver kommune, og ber om å få saka 
attende etter saka har vore på høyring.» 
 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn:  



Fleire kommunar har innført fleire teljetidspunkt i året.  

Etter Forskrift om tildeling av tilskudd til private barnehager, § 12 Rapportering av barn i private barnehager 
kan kommunen: «i lokale retningslinjer bestemme at de private barnehagene skal rapportere om antall barn, 
barnas alder og oppholdstid ved flere tidspunkter i tilskuddsåret, og hva som skal til for at tilskuddet endres i 
løpet av året. De lokale retningslinjene skal fastsettes før tilskuddsåret begynner.» 

 
Sakshistorikk 
Temaet har tidlegare vore handsama politisk i 2021, og i sak 080/21 fremja kommunedirektøren å innføre 
følgjande tre teljetidspunkt i året; 15. februar, 15. august og 15.desember.  
Kommunestyret fatta den gong vedtak om å halde på eitt teljetidspunkt i kommunale og private barnehagar, 
og at det skulle vere 15.12, som er den obligatoriske teljedatoen i samband med BASIL-rapporteringa. 
 
Saka har no vore på høyring til barnehagane, og det kom inn uttale frå: 
Samarbeidsutvalet ved Austebygd skule og Austebygd barnehage 
PBL Alver lokallag (som representerer dei fleste private barnehagane i kommunen) 
Leiketun barnehage 
Leirdalen barnehage 
Utdanningsforbundet Alver 
 
Knarvik barnehage og PBL Alver lokallag gav uttale då saka var til handsaming i februar, og desse er også lagt 
ved saka no.  
 
Behov 
 
Vurderingsgrunnlag  
Dei største endringane i forhold til tal barn i barnehagane i Alver kommune er knytt til nytt barnehageår. Dei 
eldste barna i barnehagen byrjar på skulen og nye barn tar til i barnehagen. Barna har rett til barnehageplass 
frå fylte 1 år 1. september, 1. oktober og 1. november, og kommunen har krav på seg om å tilby 
barnehageplass i samsvar med denne retten. I praksis betyr det at barn etter søknad, har rett til 
barnehageplass frå fylte 1 år frå august av og ut over hausten, uavhengig av tal teljetidspunkt.  

Med fleire teljetidspunkt i året, vil dei private barnehagane få justert driftstilskot for barn som blir tatt opp i 
løpet av barnehageåret.  

Alver kommune har teljetidspunkt den 15.12. Dette i samsvar med bestemmingar i Forskrift om tildeling av 
tilskudd til private barnehager, § 12. Rapportering av barn i private barnehager:  

«Eier av private barnehager skal hvert år rapportere om antall barn, barnas alder og oppholdstid i barnehagen 
per 15. desember. Kommunen skal bruke de private barnehagenes rapportering fra året før tilskuddsåret i 
utregningen av tilskuddet til de private barnehagene. 

Kommunen kan i lokale retningslinjer bestemme at de private barnehagene skal rapportere om antall barn, 
barnas alder og oppholdstid ved flere tidspunkter i tilskuddsåret, og hva som skal til for at tilskuddet skal endres 
i løpet av året. De lokale retningslinjene skal fastsettes før tilskuddsåret begynner». 
 

 
Partar 
Saka er relevant for føresette, private barnehagar og kommunen.  
 
Private barnehagar representert ved eigar vil ha interesse i berekningsgrunnlaget for tildeling av tilskot til drift 
av barnehagen, og er difor definert som part i saka. 
  
Kommunen er å rekne som part i saka, då det er drifta i dei kommunale barnehagane som dannar grunnlag for 
tilskot til dei private barnehagane samt at tal teljetidspunkt får konsekvens for kommunen sine overføringar til 



private barnehagar.  
 
Saka er også relevant for brukarar av barnehagane i kommunen, som vil ha interesse av eit så godt og fleksibelt 
barnehagetilbod som mogleg. Tildeling av barnehageplass i løpet av året,  i samsvar med familien sitt behov for 
plass i barnehage, vil vere eit døme på dette. Eit anna døme kan vere å få tilbod om barnehageplass i nærleiken 
av heimen, eller i samsvar med søknad, for å unngå at familen opplever utfordringar i høve til logistikk mellom 
heim – barnehage – jobb.   
 
  
Innspel som er sendt inn i samband med høyringa og vurdering av desse:  
 
Samarbeidsutvalet ved Austebygd skule og Austebygd barnehage melder at dei støttar framlegget om å 
etablere ein praksis med tre teljetidspunkt. Dei grunngjv dette ut frå familiar som har trong for barnehageplass 
og at kommunen gjennom året betalar for rett tal barn i barnehagane. SU meiner også at dei barna som har 
lovfesta rett til barnehageplass (ut november månad) bør vere med i teljinga i september.  
 
Vurdering av uttalen: Momenta er i stor grad i samsvar med framlegg og vurdering frå administrasjonen si 
side. Innspelet om at å rekne med barn som blir tatt opp i perioden 2.9-30.11 til teljetidspunktet i september, 
kan vurderast i samband med eventuell utarbeiding av lokal retningsline for tilskot til private barnehagar i 
kommunen.   
 
 
Leiketun barnehage har strukturert sine innespel etter hovudpunkta teljetidspunkt, ledige barnehageplassar, 
økonomiske konsekvensar for drifta av barnehagen, konsekvensar for personalet, konsekvensar for barn med 
rett til barnehageplass og lik behandling av alle barnehagebarn i Alver.  
  
Teljetidspunkt: Barnehagen viser i sin uttale til at dei private barnehagane gjennomfører kontinuerlege opptak 
gjennom året, og at fleire teljetidspunkt ikkje vil medverke til å auke opptaket i dei private barnehagane. Tre 
teljetidspunkt vil medføre eit meirarbeid for barnehagen og det kan gjere barnehagedrifta usikker, då dei kan 
få endringar i driftstilskotet tre gonger.  
 
Ledige barnehageplassar: Leiketun barnehage viser til at det er feil i tal ledige plassar i barnehagen som vart 
presentert for politisk. Verbalpunktet frå 15.12.22 kan få uheldige konsekvensar for utkantene i kommunen, då 
det er der det er færrast barn. Barnehagen spør om det er dette politikarane i Alver vil oppnå. 
 
Økonomiske konsekvensar for drifta av barnehagen: Fleire teljetidspunkt vil gjere det svært vanskeleg å 
planleggje drifta i barnehagen. Barnehagen har dei siste åra ikkje hatt stort handlingsrom, og det er viktig å 
kunne ha mest mogleg stabilt økonomisk grunnlag. 
 
Konsekvensar for personalet: Barnehagen ønskjer stabil arbeidskraft til det beste for barna. Dei ser for seg at 
fleire ulike tildelingar i løpet av året kan føre til at tilsette må bli permittert i periodar. Utviding av 
personalgruppa i periodar vert i praksis vanskeleg. Barnehagen uttrykkjer uro for å miste dyktige tilsette.  
 
Konsekvensar for barn med rett til barnehageplass: Dersom barn med rett på barnehageplass søkjer om plass 
mellom teljetidspunkta, kan det det føre til at barnehagen ikkje kan tilby slik plass, ettersom dei ikkje har 
økonomi til å tilsetje ekstra personale. Barnehagen viser i uttalen til Bergen kommune, som gjev driftstilskot til 
desse barna utanom teljetidspunkta også. 
 
Lik behandling av alle barnehagebarn i Alver: Leiketun barnehage uttrykkjer at eventuell innføring av fleire 
teljetidspunkt må få lik konsekvens for både kommunale og private barnehagar i kommunen. Dei visert til at 
kommunen har stordriftsfordeler i høve til rekneskap og revisjon, innkjøp m.m. 
 
Leiketun barnehage avsluttar sin uttale med at dei ikkje ønskjer tre teljetidspunkt for barnehagane i 
kommunen. Dette for at barnehagen skal ha eit oversiktleg og føreseieleg driftsgrunnlag. Det er også viktig for 
å ha eit godt, stabilt og kompetent personale, noko som er til barna sitt beste.  
 
Vurdering av uttalen: 
Fleire teljetidspunkt kan bidra til at dei kommunale barnehagane tar opp fleire barn i løpet av barnehageåret, 
og slik bidra til at kommunen tilbyr eit meir likeverdig tilbod.  



 
Erfaringsvis er det færre barn som sluttar i barnehagen i løpet av året enn nye som startar opp, så fleire 
teljetidspunkt kan også vere til gunst i høve til tilskotet til barnehagane. Det blir opp til den einskilde barnehage 
å avgjere korleis barnehagen skal organsierast med omsyn til bemanning. Det vil til dømes vere mogleg å ha ein 
prosent av ei stilling på topp, som kan gå inn ved vikarbehov. Dette kan vere med på å sikre stabilitet og gode 
arbeidsvilkår for dei tilsette og kvalitet i tilbodet til barna. 
 
Ved innføring av fleire teljetidspunkt får den einskilde barnehage kompensert opptak av nye barn på eit 
tidlegare tidspunkt, og med det eit økonomisk handlingsrom for å ta inn barn i løpet av barnehageåret. 
 
Tal ledige plassar i barnehagane er presentert til politisk både med omsyn til godkjenning og pedagogisk 
kapasitet. Det er opp til dei private barnehagane å vurdere kor mange barn dei vil ta inn i barnehagen, innafor 
rammene for godkjenning.  
 
Eit godt, stabilt og kompetent personale er viktig for kvaliteten i barnehagetilbodet.  
 
 
Knavik barnehage har kome med fire innspel til saka. Dei er strukturert etter følgjande oppsett: 

Rett til barnehageplass: Barnehagen viser til at barn som fyller 1 år ut over hausten har lovfesta rett til 
barnehageplass, og at med teljedato 01.09 vil ikkje barnehagen få tilskot for barn som startar i barnehagen frå 
02.09 og til 15.12. Tap av inntekter i fleire månader vil få store konsekvensar for drift. 

Sikre kvalifisert bemanning: Barnehagen viser til at det er uheldig at det blir skapt usikkerheit rundt tilskot og 
inntekt. Konsekvensen av ein teljedato i september kan vere permittering av personale for kortare eller lengre 
periode. Barnehagen stiller spørsmål ved kva det vil ha å seie for å sikre eit kvalifisert pedagogisk personale, 
samt korleis kommunen vil løyse personalsituasjonen i forhold til tilsetjing og permittering gjennom 
barnehageåret. 

Administrative kostnader: Barnehagen ber om at det blir utarbeida oversyn over auke i kostnader ved innføring 
av fleire teljedatoar. 

Ledige barnehageplassar: Barnehagen viser til at administrasjonen har vist ei uheldig framstilling av tal ledige 
barnehageplassar i kommunen, og ber om at det faktiske talet blir presentert for politisk.  

Vurdering av uttalen: Med eitt teljetidspunkt vil barnehagane få tilskot etter tal barn i barnehagen ved teljing. I 
dag er teljetidspunktet 15.12. Barn som får plass i barnehagen etter 15.12.23, er ikkje med i grunnlag for tilskot 
før neste teljing, 15.12.24. Ved fleire teljetidspunkt i året, kan barnehagane få tilskot for barn som startar i 
barnehagen på eit tidlegare tidspunkt enn ved berre eit teljetidspunkt. Innføring av fleire teljetidspunkt vil vere 
til gunst for dei private barnehagane som tar inn barn etter teljetidspunktet 15.12 og i løpet av barnehageåret. 
 
Det kan vere aktuelt å dokumentere kva innføring av fleire teljetidspunkt har å seie for kapasitet og oppgåver i 
administrasjonen, men desse oppgåvene er meint å skulle løysast innafor eksisterande rammer.  
 
I høve til oversyn ledig kapsitet barnehagane i kommunen, har administrasjonen presentert tal både ut frå 
godkjenning og pedagogisk kapasitet, og vist til at det er opp til den einskilde barnehage å avgjere kor mange 
barn dei vil ta inn innafor godkjenninga.  
 

Leirdalen barnehage har i sin uttale lagt særleg vekt på distriktspolitikk, og at det er viktig å satse på distrikta. 
Dei uttrykkjer at eit teljetidspunkt vil vere med på å sikre stabilitet og føreseielege rammer for drifta. 
Barnehagen tar inn barn heile året sjølv med berre eit teljetidspunkt, då dei er forplikta til det og tenkjer 
kundeperspektiv. 
 
Barnehagen spør i uttalen om kven som søkjer seg til arbeidsplassar der utryggleiken aukar i takt med tal 
teljetidspunkt, og seier vidare at med eit teljetidspunkt har barnehagen høve til å behalde kvalitet og 
kompetanse det aktuelle barnehageåret.  
 



Leirdalen barnehage etterlyser tiltak i høve til infrastruktur og utbetring av vegstrekkja til Rossland. Det vil vere 
konstruktivt med eit teljetidspunkt fordi behovet for fleire barnehagar vil auke i framtida.  Det kan bli dyrt å 
byggje ned for så å byggje opp. Dei uttrykkjer at eit teljetidspunkt vil vere det beste for barna.    
 
 
Vurdering av uttalen: 
Fleire teljetidspunkt kan bidra til at dei kommunale barnehagane tar opp fleire barn i løpet av barnehageåret, 
og bidra til at kommunen tilbyr eit meir likeverdig tilbod. 
  
Erfaringsvis er det færre barn som sluttar i barnehagen i løpet av året enn nye som startar opp, så fleire 
teljetidspunkt kan også vere til gunst i høve til tilskotet til barnehagane. Det blir opp til den einskilde barnehage 
å avgjere korleis barnehagen skal organsierast med omsyn til bemanning. Det vil til dømes vere mogleg å ha ein 
prosent av ei stilling på topp, som kan gå inn ved vikarbehov. Dette kan vere med på å sikre stabilitet og gode 
arbeidsvilkår for dei tilsette og kvalitet i tilbodet til barna. 
 
Ved innføring av fleire teljetidspunkt får den einskilde barnehage kompensert opptak av nye barn på eit 
tidlegare tidspunkt, og med det eit økonomisk handlingsrom til å ta inn barn i løpet av barnehageåret. 
 
Det å ta heile kommunen i bruk er ei viktig prioritering for Alver kommune, som er nedfelt i samfunnsplanen.  
 
 
 
PBL Alver har strukturert sin uttale i høve til områda økonomi, organisering, kvalitet, opptak gjennom heile 
året, distriktsuvenleg, likebehandling og avsluttar med ei tilråding frå PBL Alver. 
 
Økonomi: PBL Alver viser til at dei ikkje kjenner seg igjen i dei tal over ledige barnehageplassar som er 
presentert for politisk nivå, og seier at nokre barnehagar har venteliste etter første opptaksmøte i mars. Dei 
seier også at dei opplever at det er ei misforståing om at ledige plassar er ein kostnad for kommunen. Ut frå 
PBL Alver sine simuleringar av kva tre teljetidspunkt vil innebere økonomisk, trur dei at tilskota vil auke og med 
det bidra til auke i kommunen sine kostnader til barnehage. 
 
Organisering: PBL Alver viser til at tre teljetidspunkt vil bety at bemanninga må oppskalerast eller nedskalerast 
tre gonger i året for å kunne drive økonomisk berekraftig, og presenterer punktvis korleis dei meiner dette vil 
gå ut over kvalitet og føreseielegheit for dei tilsette. 
 
Kvalitet: PBL Alver meiner at innføring av tre teljetidspunkt vil føre til at foreldre blir mindre nøgd med 
barnehagetilbodet, grunna manglande høve til å investere i kompetanse og kvalitet, redusert kapasitet til 
leiing, svekka tilvenningstid, auka sjukefråvær og fleire som sluttar i yrket. 
 
Opptak gjennom heile året: PBL Alver viser til at dei private barnehagane tar inn barn i løpet av barnehageåret, 
og at dei ikkje kan sjå at innføring av fleire teljetidspunkt skal gje innbyggjarane betre fleksibilitet eller 
tilgjengelegheit enn slik det er i dag. 
PBL Alver viser til at fleire teljetidspunkt kan føre til at barnehagane prioriterer opptak av yngre barn, og at det 
kan bli vanskelegare for eldre barn å få barnehageplass i løpet av året. PBL Alver trur også at mindre 
barnehagar kan vegre seg for å ta opp barn i løpet av året, då dette vil krevje kortsiktig oppskalering av tal 
tilsette. Ved eit teljetidspunkt meiner dei at alle barnehagar vil ha sikra ei jamn og stabil bemanning i det 
minste for eit år om gongen.  
 
Distriktsuvenleg: PBL Alver viser til eigen undersøking og at innføring av tre teljetidspunkt vil svekke dei minste 
barnehagane med mindre tilgang på barn. Dette kan bety nedlegging av mindre barnehagar i distriktet og med 
det at mangfald, valfridom og høve til å ha barnehageplass i nærmiljøet vil forsvinne, og at dette går ut over 
både barn og føresette si oppleving av kvalitet. 
 
Likebehandling: Dersom det blir innført tre teljetidspunkt i året, har PBL Alver forventning om at det same 
regimet blir innført i dei kommunale barnehagane. Dei viser til at dersom kommunen sine kostnader til barn i 
kommunale barnehagar skal danne grunnlaget, må det ut frå eit likebehandlingsprinsipp handsamast likt. 
 
Anbefaling frå PBL Alver: Kommunen må rekne med redusert brukartilfredsheit ved innføring av tre 
teljetidspunkt. PBL Alver kan heller ikkje sjå at kommunen har noko økonomisk vinst av å innføre tre 



teljetidspunkt. Barnehagane må sikrast rammevilkår som gir føreseieleg driftsvilkår på minimum eit år fram. 
Dei private barnehagane tar ved ledig kapasitet inn barn gjennom heile året, og PBL Alver kan difor ikkje sjå 
kvifor tre teljetidspunkt skal bidra til å gje innbyggjarane betre fleksibolitet. PBL Alver rår til at kommunen held 
fram med eit årleg teljetidspunkt som i dag.   
 
Vurdering av uttalen: 
Administrasjonen har tidlegare presentert oversyn ledig kapsitet både etter godkjenning og pedagogisk 
kapasitet. Dei fleste barnehagane vil ut frå pedagogiske omsyn ikkje utnytte den totale kapsiteten til 
barnehagen, og dette er noko dei private barnehagane rår over sjølv. Ledig kapasitet i dei private barnehagane 
vil ikkje ha noko økonomisk konsekvens for kommunen.  
 
Krav til bemanning i barnehagane er knytt til tal barn, og det vil vere dei same krava gjennom året uavhengig av 
tal teljetidspunkt. Skilnaden ved eit eller fleire teljetidspunkt vil vere at ein barnehage som tar inn eit ekstra 
barn i løpet av barnehageåret får økonomiske ressursar til å bemanne opp i samsvar med krav til bemanning i 
løpet av til dømes våren, dersom kommunen har fleire teljetidspunkt. Ved eit teljetidspunkt, blir ikkje dette 
kompensert før ved årsslutt. Dei fleste justeringane av tal tilsette vil skje i samband med nytt barnehageår, slik 
at fleire teljetidspunkt skal i liten grad gå ut over tryggleiken til dei tilsette. 
 
Fleire teljetidspunkt i året kan bidra til at dei kommunale barnehagane kan ta opp fleire barn i løpet av 
barnehageåret, og med det bidra til eit meir likeverdig barnehagetilbod i heile kommunen. I delar av 
kommunen kan dette også kunne slå positivt ut i høve til brukartilfredsheit. 
Alver kommune praktiserer i dag at barnehagar som tar inn barn i løpet av året bemanner opp i samsvar med 
krav til bemanning. Det er difor dette slår så sterkt ut på tilskota til dei private to år seinare. Auka bemanning 
etter 15.12 er med i berekningsgrunnlaget for tilskot, utan at barnehagen sine kostnader er fordelt på riktig tal 
barn. 
  
 
 
Utdanningsforbundet seier i sin uttale at dei ser både positive og negative konsekvensar ved innføring av fleire 
teljetidspunkt. Dei finn det positivt at barnehagar som tar inn barn i løpet av barnehageåret raskare får tilskot 
for desse barna ved fleire teljetidspunkt. Dei viser til at fleire teljetidspunkt kan skape ein uføreseieleg situasjon 
for dei tilsette.  
 
Utdanningsforbundet seier dei støttar PBL sitt innspel om at barn som har lovfesta rett til barnehageplass fram 
til 30.11 bør bli med i teljinga pr. 1.9. Dette vil gjere det lettare for barnehagane å rekruttere, og det blir mindre 
behov for å bemanne opp og ned i løpet av barnehageåret.  
 
Utdanningsforbundet viser til at dei private barnehagane i stor grad har tatt inn nye barn i løpet av 
barnehageåret, slik at å auke opp teljetidspunkt vil ikkje ha særleg innverknad på fleksibiliteten for foreldra. 
 
Utdanningsforbundet viser også til at fleire medlemmer ønskjer at teljetidspunktet i desember blir flytta til 1.12  
eller 1.1, då 15.12 er eit lite gunstig tidspunkt for eit barn å starte i barnehagen. Dei viser også til at teljedatoen 
15.12 er styrt av sentrale føringar, og at handlingsrommet til å endre den kanskje ikkje er så stor.   
 
Vurdering av uttalen: 
Dei største endringane i tal barn i barnehagane er knytt til nytt barnehageår, og barnehagane vil kunne 
fastsetje tal tilsette for neste barnehageår etter hovudopptaket. Ved fleire teljetidspunkt vil barnehagen få 
kompensert for opptak av fleire barn på eit tidlegare tidspunkt enn ved eit teljetidspunkt. Erfaringstal viser at 
det er fleire barn som tar til i barnehagen i løpet av barnehageåret enn som sluttar. Dersom eit barn sluttar i 
løpet av barnehageåret, er det opp til barnehagen å vurdere om den skal endre på bemanninga.  
 
Det vil vere mogleg å ha høgare bemanning enn normkrava, som til dømes kan fungere som vikar ved sjukdom. 
Fleire av dei kommunale barnehagane praktiserer dette i dag.  
 
Fleire teljetidspunkt kan bidra til at dei kommunale barnehagane i større grad kan ta inn barn i løpet av 
barnehageåret, så slik kan det bidra til auka fleksibilitet i tilbodet.  
 
Teljetidspunktet 15.12 er nedfelt i forskrift om tilskot til dei private barnehagane, så handlingsrommet til å 
gjere endringar lokalt er som Utdanningsforbundet seier, ikkje stort.  



 
 
Ulike alternativ 
Alver kommune kan halde fram med eit teljetidspunkt i året. For å stette kravet i forskrift om tildeling av tilskot 
til private barnehagar, må teljetidspunktet då bli 15.12. 
 
Kommunen kan i lokal retningsline bestemme at dei private barnehagane skal  rapportere om tal barn, alder på 
barna og opphaldstid ved fleire tidspunkt i året, samt kva som skal til for at tilskotet blir endra i løpet av året. 
Lokal retningsline skal fastsetjast før byrjinga av tilskotsåret. For Alver kommune sin del har det vore vurdert å 
innføre praktisering av to eller tre teljetidspunkt. Aktuelle teljetidspunkt som er presentert i denne saka er 1. 
mars og 1. september, i tillegg til 15.desember.  
 
Dersom det er aktuelt å innføre to årlege teljetidspunkt i året, vil det eine tidspunktet vere 15.12. Ut frå 
utgreiinga i saka, vil det vere naturleg å vurdere om datoen 1.mars eller 1.september skal vere den andre 
teljedatoen.  
 
I samband med høyringa har det frå fleire hald kome innspel om at barn som får barnehageplass på hausten 
bør vere inkludert i ei eventuell teljing per 1.september. Dersom det er ønskjeleg å opne opp for dette, kan det 
vere aktuelt å etablere eit teljetidspunkt i september. 
Erfaringsvis er det fleire familiar som ønskjer barnehageplass i januar/februar. Dette har truleg samanheng 
med lengde på foreldrepermisjon. Ved eit teljetidspunkt i mars vil barnehagane kunne få justert tilskot for 
våren, i samsvar med faktisk tal barn i barnehagen.  
 
Tre teljetidspunkt i året vil kunne dekkje begge desse omsyna.  
 
 
Økonomiske konsekvensar 
Dersom det er vesentlege endringar i aktivitetsnivået i ein privat barnehage, skal kommunen berekne tilskotet 
på nytt. I praksis har Alver kommune definert at vesentleg endring skal vere knytt til om det fører til endring i 
tal avdelingar i barnehagen.  
 
Fleire teljetidspunkt i året vil medføre at administrasjonen bereknar tilskotet til dei private barnehagane 
tilsvarande, ved at kommunen skriv nye vedtak for dei barnehagane som får endring i barnegruppa.  
 
Fleire teljetidspunkt i året vil også bety at ein privat barnehage som tar opp barn utanom hovudopptaket, får 
justert tilskotet for barnehagen etter ny teljing. Til dømes ved opptak av barn i januar/februar, så kan innføring 
av eit teljetidspunkt over jul bety at barnehagen får dette kompensert relativt kort tid etter at barnet har byrja i 
barnehagen. Slik praksis er i dag, vil dette først bli kompensert etter teljing 15.12. 
 
Dersom dei kommunale barnehagane tar opp barn til dømes om våren, og kommunen berre har eit 
teljetidspunkt i året, vil dette føre til auke i sats for driftstilskotet til dei private barnehagane to år seinare. 
Dette fordi opptak av nye barn vil krevje fleire tilsette, og at desse utgiftene blir berekna som kostnad per barn 
i høve til tal barn ved teljing 15.12.  

Høgare utgifter per barn i kommunal barnehage vil føre til høgare tilskot til dei private barnehagane to år 
seinare. Dersom kommunen har fleire teljetidspunkt i løpet av året vil denne konsekvensen bli redusert.  

 
Dersom kommunen held fram med dagens praksis, og ikkje innfører fleire teljetidspunkt, vil Alver kommune dei 
komande åra truleg få høgare utgifter til tilskot private barnehagar enn om ein innfører fleire teljetidspunkt. 
Dette er knytt til at det er venta færre barn i barnehagane dei komande åra, og at fleire teljetidspunkt vil vere 
med på å regulere tilskotet i samsvar med det reelle barnetalet i private barnehagar. Dei største endringane i 
barnetal er knytt til nytt barnehageår.  
 
Døme: Dersom ein privat barnehage får redusert barnetal med 5 barn under 3 år og 3 barn over 3 år ved 
byrjinga av nytt barnehageår, og kommunen har fleire teljetidspunkt, vil dette få følgjande økonomiske 
konsekvens i høve til tilskot for hausten: 
 



 
 
Den private barnehagen får då tilskot i samsvar med faktisk barnetal i barnehagen frå august av. Som skildra 
utgjer det ei stipulert innsparing for kommunen på kr. 569 712.  
 
Ved aukande barnetal i kommunen, vil dei private barnehagane raskare få økonomisk kompensert at dei tar inn 
fleire barn i løpet av barnehageåret, enn ved berre eit teljetidspunkt.  
 
Sats for tilskot til private barnehagar vert berekna ut frå rekneskapen til kommunale barnehagar 2 år før 
tilskotsåret, altså er 2021-rekneskapen for kommunale barnehagar grunnlag for berekning av tilskotsatsen til 
private barnehagar i 2023.  
 
 
Kvalitative konsekvensar 
Dersom dei kommunale barnehagane tar opp barn til dømes om våren, og kommunen berre har eit 
teljetidspunkt i året, vil dette føre til auke i tilskotet til dei private barnehagane to år seinare. Difor er dei 
kommunale barnehagane restriktive med å tilby barnehageplass utanom hovudopptaket. Dette kan føre til at 
føresette opplever vanskar med å få barnehageplass i nærleiken av heimen tilpassa familien sine behov for 
oppstart i barnehageplass, i dei delar av kommunen med få eller ingen privat barnehage.  
Familiar kan ut frå dette ha ulik oppleving av kor lett det er å få barnehageplass i samsvar med behov, ut i frå 
kor ein bur i kommunen.  
 
Miljømessige konsekvensar 
Det er ikkje vurdert at innføring av fleire teljetidspunkt for barnehage vil få miljømessige konsekvensar. 
 
Organisasjonsmessige konsekvensar 
Innføring av tre teljetidspunkt vil medføre noko meir sakshandsaming og arbeid knytt til berekning og 
utbetaling av tilskot til dei private barnehagane for administrasjonen. Opplysningane kan hentast ut frå 
administrativt barnehagesystem, Vigilo.  
 
 
Risiko 
Den største endringa knytt til tal barn i barnehagen, er som tidlegare sagt relatert til opptak og nytt 
barnehageår. Dei eldste barna byrjar på skulen og småbarnsavdelinga får nye barn. I tillegg er det naturlege 
endringar i løpet av året knytt til demografi og flytting.  
 
Tal tilsette i dei kommunale barnehagane blir regulert ved førebuing til nytt barnehageår, når ein veit kor 
mange barn det skal vere i barnehagen.  Ved opptak av nye barn i løpet av året, kan det vere behov for å tilføre 
ekstra ressursar til bemanning. 
 
Frå admininstrasjonen si side er det vurdert at innføring av fleire teljetidspunkt har liten innverknad på kvalitet 
og stabilitet i bemanninga i barnehagen. Dette fordi barnehagane i stor grad har ei bemanning i tråd med 
normkrava, og med det har ein praksis med å tilpasse tal tilsette med tal barn i barnehagen. Dette er 
presentert i kunnskapsgrunnlaget for redusert tal barn i barnehage og skule. 
 
Ved behov for auka bemanning i løpet av året kan det vere vanskeleg å rekruttere ønskjeleg kompetanse. Dette 
har samanheng med generelle utfordringar i høve til tilgang på fagpersonar, og vil ikkje vere knytt til tal 



teljetidspunkt. Krav til bemanning i barnehage er gjeldande gjennom heile barnehageåret, og barnehagane må 
vurdere drifta si opp mot dette både ved planlegging av nytt barnehageår og undervegs i året. 
 
Erfaringsvis er det er fleire barn som kjem til barnehagane i løpet av året, enn tal barn som sluttar eller flyttar. I 
praksis betyr dette at det er meir sannsynleg at det er behov for fleire tilsette i løpet av eit barnehageår, enn at 
barnehagen får for mange tilsette.  
 
Vurdering av særskilte grupper  
Fleire teljetidspunkt kan bidra til auka omfang av opptak til barnehage i løpet av barnehageåret. Dette kan vere 
positivt for familiar med særleg behov for barnehageplass, i delar av kommunen med få eller ingen private 
barnehagar.  
 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Alver kommune innfører tre teljetidspunkt for barnehage frå og med januar 2024. Teljetidspunkta vert sett til 
01.03, 01.09 og 15.12. 

Administrasjonen set i verk arbeidet med å lage retningsline for berekning av tilskot til dei private barnehagane 
samt justere retningsline for gjennomføring av opptak til barnehage. Saksbehandlingsreglar for etablering av 
forskrift skal følgjast i dette arbeidet.  
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Vedtak om oppstart av planarbeid og høyring planprogram - Barnehage og skulebruksplan 
for Alver kommune 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret vedtek at det vert kunngjort oppstart av arbeid med kommunedelplan  «Barnehage og 
skulebruksplan» i Alver kommune, og at det samstundes vert lagt ut planprogram for planen til offentleg 
høyring og ettersyn i minimum 6 veker. I tillegg gjev kommunestyret løyve til innhenting av konsulenttilbod for 
planarbeidet avgrensa opp til stipulert kostnad på 1 million kroner. Vedtaket har heimel i plan og bygningslova 
kapittel 11 (§11-13).Til finansiering nyttast disposisjonsfondet. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i utval for oppvekst, kunnskap og kultur. 
Saka skal til innstilling i formannskapet  
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
Alver kommune skal utarbeide ein barnehage- og skulebruksplan. Dette i samsvar med vedtak i kommunestyret 
desember 2022, sak 182/22 – Budsjett 2023 – Økonomiplan 2023-2026. I saksutgreiinga har 
kommunedirektøren lagt inn framlegg om å starte prosessen med utarbeiding av ein barnehage- og 
skulebruksplan. Planen skal vere hjelp i arbeidet med å møte demografiendringane i samband med barne- og 
elevtalsutviklinga i kommunen. 
 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn:  
I sak 182/22 – Budsjett 2023 – Økonomiplan 2023-2026 vart det fremja å starte prosessen med ny barnehage 
og skulebruksplan for Alver kommune. Administrasjonen legg dette til grunn som mandat for å setje i gang 
planprosjekt for tema. I dette saksframlegget vert det difor lagt fram framlegg til planprogram og forslag om 
oppstart av planarbeid i samsvar med prosessreglane i plan og bygningslova. Planen skal gjennomførast som 
ein kommunedelplan. 
 
Sakshistorikk 
Plansaka har tidlegare vore lagt fram til handsaming i utval, formannskap og kommunestyre.  Kommunestyret 
gjorde vedtak om utsetting der det lyder: «kommunestyret ber om at saka kjem tilbake med eit breiare mandat 
for skulebruksplan og at fleire omsyn enn økonomi og struktur vert vekta.»  
Administrasjonen har jobba vidare med denne bestillinga i sak 015/23 - Oppstart kommunedelplan - Barnehage 
og skulebruksplan, og med bakgrunn i dei attendemeldingane som kom i samband med saksutsettinga har 



administrasjonen no lagt vekt på å utdjupe og å få til ei breiare skildring av kva planlegginga skal omhandle, i 
planprogrammet. Det er i planprogrammet rammene for planlegginga skal skildrast, og innhaldet er no revidert 
med omsyn til ei breiare utgreiing og planlegging der fleire omsyn enn økonomi og struktur inngår som tema.  
Revidert planprogram vert difor no lagt fram for ny handsaming i kommunestyret.  
 
Lenke til framlegg planprogram. (PDF eksport vedlagt) 
 
Behov 
Det vil vera behov for konsulentbistand i samband med utarbeidinga av plan. 
 
Vurderingsgrunnlag  
 
Lovverk: 

· Barnekonvensjonen  
· Barnehagelova  
· Opplæringslova  
· Plan- og bygningslova  
· Arbeidsmiljølova 
· Folkehelselova 
· Helse og omsorgtenestelova 
· Forskrift om miljøretta helsevern 
· Læreplanverket - LK20 - overordna del 

 
Nasjonale forventningar til regional og kommunal planlegging 2019-23 (Regjeringen.no)  
 
Kommuneplan for Alver kommune, samfunnsdelen - digital versjon i FRAMSIKT  
 
Digital planoversikt Alver kommune. 
 
Arbeidet med kommuneplanen sin arealdel (KPA)som er pågåande. 
Planlagt offentleg høyring og ettersyn for KPA er sett til hausten 2023. 
 
 
Vurdering:  
Kommunedirektøren vurderer at det er viktig å komme i gang med denne planen. Den vil ha stor nytte i det 
vidare arbeidet med ei best mogeleg løysing for barnehagar og skular i Alver kommune. Prosjektet bør 
gjennomførast som ein kommunedelplan med omsyn til dei planleggingsaktivitetane som prosessreglane i plan 
og bygningslova legg opp til. Difor er rådet å starte planprosessen med å kunngjere planoppstart og 
samstundes leggje ut planprogram til offentleg høyring og ettersyn. Gjennom dette sikrast ein open og 
inkluderande prosess omkring dette viktige tema. 
 
Alternativ 

1. Nullalternativ , fortsetje som i dag med barnehage og skulebruk som for dei tre tidlegare 
kommunane. 
 

2. Planlegging, finna nye løysingar for Alver kommune sin framtidige barnehage og skulebruk. 

 
 
 
Økonomi 
Prosjektet er tenkt gjennomført med bruk av konsulent. Ut frå tidlegare erfaring vert no kostnaden stipulert til 
om lag 1 million kroner. Konsulentoppdrag under omlag 1,2 millionar kroner kan gå som avgrensa 
tilbodskonkurranse der tre kvalifiserte konsulentar vert invitert til å delta. Endeleg kostnad vil liggje føre etter 
gjennomført tilbodskonkurranse. 
 
Risiko 
Det er i utgangspunktet tre tidlegare kommunar sin barnehage og skulebruk som no skal sjåast under eitt. Det 

https://pub.framsikt.net/plan/alver/plan-35c3608d-438c-42f0-a9fe-acb2861066d7-28871/
https://www.regjeringen.no/no/tema/familie-og-barn/innsiktsartikler/fns-barnekonvensjon/id2519764/
https://www.regjeringen.no/contentassets/cc2c53c65af24b8ea560c0156d885703/nasjonale-forventninger-2019-nn.pdf
https://pub.framsikt.net/plan/alver/plan-d7ef753d-f176-4013-84b0-96b0f3c8cea2-10591/
https://pub.framsikt.net/planoverview/alver/planoverview-po/


vil vera ein risiko at tidlegare praksis framleis vil prege planarbeidet. Det kan og vere at ulike kulturar innan 
desse praksisane kan vera utfordrande å endre på. 
Manglande planlegging kan gje dårleg utnytting av ressursane framover. 
 
 
 
 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunedirektøren rår til at det vert kunngjort oppstart av arbeid med kommunedelplan  «Barnehage og 
skulebruksplan» i Alver kommune, og at det samstundes vert lagt ut planprogram for planen til offentleg 
høyring og ettersyn i minimum 6 veker. I tillegg rår kommunedirektøren til å løyve midlar til innhenting av 
konsulenttilbod for planarbeidet ,avgrensa til stipulert kostnad 1 million kroner, finansiert frå 
disposisjonsfondet. 
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Mogeleg sal av kommunalt areal frå gnr.188 bnr.444 til gnr.188 bnr. 45 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Kommunestyret godkjennar at eigarane av gnr. 188 bnr. 45 får tilbod om å kjøpe inntil 465 m2 frå gnr. 188. 
bnr.444 for takst sett til kr. 860 pr m2, pluss omkostningar til mellom anna frådeling og oppmåling av arealet. 
 
Tilbodet står ved lag seks månadar frå vedtaksdato. 
 
Kjøpar må sjølv sørge for søknad om deling av eigedomen sin til to bustadtomter.  
 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskap.  
Saka skal avgjerast i kommunestyret. 
 
Bakgrunn 
Bakgrunn for at saka kjem opp er interpellasjon fremma i KO møte den 11.05.2023, jfr. sak 067/23. 
Interpellasjon blei ikkje realitetshandsama i KO møte men sendt til FO for vidare behandling m/saksutgreiing.  
 
Denne saksutgreiinga gjer greie for kommunedirektøren si vurdering av det mogelege salet. 
  
Saka gjeld  
Saka gjeld kjøp av eit areal frå gnr. 188 bnr. 444, eigd av Alver kommune. Eigarane av gnr. 188 bnr. 45, Olai 
Nepstad og Marianne Nepstad sendte inn søknad til Alver kommune i mai 2021 om frådeling av ei bustadtomt. 
  
I samband med handsaming av frådelingssøknaden vart det oppdaga at grensene for gbnr 188/45 ikkje stemte. 
Det ligg føre 2 målebrev og skyldeling som skildrar andre eigedomsgrenser enn det som er registrert i 
matrikkelen. Omlag 465 m2 av 188/45 tilhøyrer Alver kommunen sitt gbnr. 188/444. Sjå kart i vedlegg 1 som 
viser grenser frå målebrev og det som er registrert i kartet.    

På bakgrunn av dette måtte eigarane av gbnr 188/45 erverve areal frå kommunen for å få frådelt ei 
bustadtomt, der målet er å kunne selje to bustadtomter i staden for ei (opprinneleg eigedom).  

Frådelingssøknaden vart avvist i august 2021 grunna ufullstendig søknad. 

Saksopplysningar   
Kommunedirektøren behandla førespurnad om kjøp av areal i mars 2022, kor det i tråd med gjeldande 
retningsliner for sal av kommunal eigedom vart innhenta takst på arealet. Det følgjer av vedtekne retningsliner 
i vedlegg 2 at «Ved direkte sal må ikkje salsprisen vera lågare enn verditakst basert på marknadspris. Taksten 
må fortrinnsvis vere gjennomført av ein uavhengig takstmann, og tidspunkt for taksering må ligga nær opptil 
tidspunktet for avhending» 
Det blei innhenta to takstar på arealet. Arealet er taksert ut i frå gjeldande reguleringsføremål som er 



bustadføremål.  

Første takst var på 1500 pr m2. Dette var frå kjøpar vurdert til å vere høgt, og kommunen valte difor å hente 
inn ein ny takst på arealet. Ny takst på arealet var 860 kr. pr m2.  

Alver kommunen valte å legge til grunn lågaste takst på kr. 860 pr m2 i tilbod til kjøpar. Takst ligg som vedlegg 
til saka, sjå vedlegg 3.   

Alver kommunen utarbeidde også ein opsjonsavtale for kjøpar, som inneber at kjøpar ikkje treng å erverve 
heile arealet på ca. 465 m2. Avtalen gir rett til å gjere opsjon gjeldande for antall kvm. kjøpar treng for å 
realisere målet sitt.  

Det har i lengre tid vore diskusjon mellom Alver kommune og kjøpar omkring pris på arealet. Kjøpar har ikkje 
akseptert tilbodet frå kommunen. Alver kommune har stått fast på tilbodet etter lågaste takst og føringane i 
gjeldande retningslinjer.  

Vurdering 
Kommunedirektøren vurderer at det vil vere uheldig om ein sel arealet til lågare pris enn takst. Dette vil vere i 
strid med gjeldande retningslinjer for sal av kommunal eigedom, og det er vanskeleg å sjå at denne saka skal 
behandlast på ein annan måte enn tilsvarande saker. Kommunedirektøren ser ikkje at det ligg føre særskilte 
grunnar for å vike frå kommunestyret sine retningsliner. Dersom likebehandlingsprinsippet skal ivaretakast, vil 
avviket skape presedens. 
 
Kommunedirektøren si tilråding  
Kommunestyret godkjennar at eigarane av gnr. 188 bnr. 45 får tilbod om å kjøpe inntil 465 m2 frå gnr. 188. 
bnr.444 for takst sett til kr. 860 pr m2, pluss omkostningar til mellom anna frådeling og oppmåling av arealet. 
 
Tilbodet står ved lag seks månadar frå vedtaksdato. 
 
Kjøpar må sjølv sørge for søknad om deling av eigedomen sin.  

 
 
Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Vedlegg 1- Kart over grenser frå målerbrev og 

matrikkelen 188-45 
1933130 

01.06.2023 Vedlegg 2- Retningsliner for sal av kommunal eigedom- 
Alver kommune 

1933132 

01.06.2023 Vedlegg 3- Verditakst 1933737 
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Handsaming av interpellasjon om kommunen si handsaming av kompensasjonsmidlar runde 
6 og 7 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 

· Saka blir lagt fram til politisk drøfting 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal avgjerast i formannskapet 
 
Saksutgreiing 
 
Bakgrunn  
 
I kommunestyresak 67/23 blei det handsama ein interpellasjon frå Alver Krf og Alver Høgre som omhandlar 
handsaming av kompensasjonsmidlar for lokale verksemder i samband med koronapandemien. 
Kommunestyret vedtok å sende interpellasjonen til formannskapet for vidare handsaming. 
 
Kommunedirektør har utarbeidd eit notat som formannskapet kan nytte i handsaming av saka.  
 
Vurdering 
 
Saka blir lagt fram til politisk drøfting 
 
 

      
 

 
 
Vedlegg i saken: 
01.06.2023 Interpellasjon om kommunen si handsaming av 

kompensasjonsmidlar runde 6 og 7 
1937559 

01.06.2023 Saksutgreiing sak 47_22 - Tildeling av kommunal 
kompensasjonsordning for lokale verksemder 

1937561 

01.06.2023 Notat frå kommunedirektør 1937560 



01.06.2023 Tilskotsbrev - kompensasjonsmidlar - runde 6 1937562 
01.06.2023 Tilskotsbrev - kompensasjonsmidlar -runde 7 1937563 
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Miljøløftet – Årsmelding 2022 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Alver kommune tek Miljøløftet si årsmelding for 2022 til etterretning. 
 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksutgreiing: 
 
Saka gjeld  

Miljøløftet si årsmelding er ei oppsummering av aktivitet og tiltak som er finansiert gjennom Miljøløftet i 2022. 
Årsmeldinga gjev også ein oversikt over status på måloppnåing og økonomi. 
 
Generelt om Miljøløftet 

Miljøløftet er samarbeidet om gjeldande byvekstavtale for Bergensområdet (2019-2029), som er inngått 
mellom Samferdselsdepartementet ved Statens vegvesen og Jernbanedirektoratet, Kommunal- og 
distriktsdepartementet ved Statsforvaltaren i Vestland, Vestland fylkeskommune og kommunane Bergen, 
Alver, Askøy, Bjørnafjorden og Øygarden.  
Bompengepakka Bypakke Bergen (Prop. 11 S) er også ein del av Miljøløftet, men avgrensar seg geografisk til 
Bergen kommune.  
 
Hovudmålet til Miljøløftet er nullvekst: I byområda skal klimagassutslepp, kø, luftforureining og støy reduserast 
gjennom effektiv arealbruk og ved at veksten i persontransport blir tatt gjennom kollektivtransport, sykling og 
gåing. 
 
Status måloppnåing 2022 

Miljøløftet oppfyller nullvekstmålet for personbiltrafikk så vidt i 2022 med 1,1 % reduksjon, sett mot 
referanseåret 2018. Samtidig indikerer den såkalla byindeksen at personbiltrafikken etter pandemien no er 
aukande og vil etter alt å døme snart passere referanseåret. 
Kollektivbruken, med buss, båt, bybane og tog, er aukande etter covid-19-restriksjonane. Bybanen står her i ei 
særstilling med ei formidabel auke. 
Sykkelindeksen for 2022 ligg framleis litt bak referanseåret 2018, men vi ser ei svak positiv utvikling frå 2021 til 
2022. 
Reduksjonen i CO-utslepp har halde fram, sjølv om utviklinga flatar ut samanlikna med 2018 – 2020. 



 
 
 
Aktivitet i Alver kommune i 2022 

· Gang- og sykkelvegen mellom Helsehuset i Knarvik og Såtabu-området vart ferdigstilt i 2021 med 
delfinansiering frå Miljøløftet på 4,1 millionar. Vegstubben vart formelt opna i mai 2022. 

· I samband med den ovale rundkøyringa i Knarvik blei kulvert-anlegget med omlegging av 
Lonsbekken ferdigstilt i 2022. Dette vart delfinansiert med 10,7 millionar frå Miljøløftet. Prosjektet 
er ein del av kommunen sin part av arbeidet med den ovale rundkøyringa, som også omfattar 
omfattande overflateanlegg med gang- og sykkelanlegg, - finansiert over Nordhordlandspakka, - og 
som vert opna sommaren 2023.   

· Fv5308, - med ombygginga av Sagstadvegen, - her pågjekk det prosjektering i 2022.  
· Fv5476 Kvamsbrekka: Anleggsarbeidet pågjekk her i 2022, med omfattande medieomtale. Opning av 

anlegget vil vere i juni 2023.  
· I området for Knarvikplanen har det pågått planlegging og avklaringar av framtidige tiltak for mjuke 

trafikkantar. Dette legg grunnlaget for framtidige søknader om prosjektfinansieringar frå midlane i 
Miljøløftet.  

· 22. mars vart det feira at BUA Frekhaug og BUA Manger har fått seks nye el-syklar finansiert 
gjennom Miljøløftet. Ordførar i Alver klipte snora for dei nye syklane på BUA Frekhaug. Syklane har 
gjennom året blitt svært populære utlånsobjekt, også frå dei nye lokala til BUA Manger. 

·  18. april var det startskot for Sykle til jobben-aksjonen i Alver. Dette er ein landsdekkande aksjon 
med mange premiar for innsatsen, der Miljøløftet dekker påmeldinga for alle deltakarar i dei fem 
avtalekommunane.  

· Den årlege europeiske Mobilitetsveka vart arrangert 16.– 22. september. Miljøløftet i Alver 
arrangerte ein godt besøkt torgdag på Frekhaug med kortreist mat og skulemusikk. Sentralt sto eit 
imponerande sykkelshow med trialsyklistar frå MOOW, og ei trialløype for born. Fiks sykkelen-sjøl-
kurs og gratis sykkelservice sto også på programmet. 

· Under Mobilitetsveka var det også utdelingar av Miljøløft-bollar til morgonreisande på 
bussterminalen i Knarvik, som oppmuntring for at ein nyttar buss og ikkje personbil. Både 
morgonutdeling og hovudarrangement fekk god dekning i lokalavisene.  

· For å få fleire til å forlenge sykkelsesongen hadde Miljøløftet også i Alver ein kampanje på 
vintersykling i november og desember. Syklistar som kjøpte eit sykkel-piggdekk fekk det andre med 
på kjøpet, dekka av Miljøløftet.  

· For å få best mogeleg oppdatert informasjon om parkeringssituasjonen i Knarvik har Alver kommune 
sett i gang jamleg drone-fotografering av situasjonen. Dette vil vere nyttig i den vidare strategiske 
planlegginga for å få fleire over frå personbil til buss og båt. 

· I løpet av 2022 er de arbeidd med innføring av bildelings-ordning i Knarvik og dette kom på plass på 
slutten av året. Tiltaket  er meint å ha effekt med å redusere den private bilparken. Særleg 
næringslivet nyttar dette og det vert arbeidd med betre praktisk tilrettelegging for private. 

· I Bergensområdet har Miljøløftet arbeidd  med utvikling av nye, saumlause løysingar for mobilitet i 
spreiddbygde områder, etter inspirasjon av «Nabogo» i Danmark. Alver kommune har følgt dette 
tett og vurderer om kommunen skal delta som ein av pilotkommunane, eventuelt med eigne 
spesialløysingar. 

· Alver og Skyss har jamleg dialog om reisebehov og moglege tiltak i samband med årlege 
ruteendringar. I 2022 vart belønningsmidlar frå Miljøløftet nytta til å styrka rutetilbodet utanom 
rush på fleire strekningar i Alver, med iverksetting frå 15. august.  

· Alver har også i 2022 hatt fokus på å gjere snøggbåten til eit endå meir berekraftige 
transportalternativ for Bergensområdet. I mars vedtok fylkesutvalet å stille krav til store 
utsleppskutt ved den nye konkurranseutsettinga av båtruta Knarvik–Frekhaug–Bergen:  krav til 
minst eitt delelektrisk fartøy, medan ei bonusordning kan utløyse ytterlegare kutt av fossilt drivstoff. 

· Alver kommune har fokus og påtrykk på gjere sykkel meir attraktivt som transportmiddel til og frå 
Åsane og Bergen elles. Her er det innført krav til auka sykkelkapasitet på den framtidige snøggbåten, 
samt sett i gang prosessar med å få betre sykkelveg på strekningar mellom Salhus og Nyborg. 

· Alver kommune har også i 2022 hatt leiarvervet for Miljøløftet si arbeidsgruppe Nord-aust, som 
omfattar Alver, Åsane og Arna. Her har vore jamleg møter med møtedeltakarane frå 
Statsforvaltaren, Statens vegvesen, Bergen kommune, Vestland fylkeskommune og 
Jernbanedirektoratet. 



 
Økonomi 2022 

· Alver kommune har fått utbetalt 10,7 mill til dekning av kostnader med kulvertanlegget som ligg 
under dei nye gang- og sykkelanlegga i og ved oval rundkøyring i Knarvik. 

· Alver kommune har fått utbetalt 4,1 mill til dekning for oppgradering og bygging av ny G/s-veg 
Helsehuset-Såtabu-området. Dette inkluderer førebuingsarbeid for den nye undergangen under E39 
som opnar i 2023. 

· Kvamsbrekka-anlegget er fylkeskommunalt og her er det overført 10,7 mill frå Miljøløftet til dekning 
av anleggskostnader. 

· Av potten med belønningsmidlar vart det utbetalt ca 4,2 millionar til Alver kommune i 2022. 2,5 mill 
er avsett som sikring for kommande regulering/prosjektering av fylkeskommunen sine forventa 
Miljøløftet-prosjekt på Seim og Ostereidet. Resten omfattar tiltak i hht vedteken sykkelstrategi for 
Alver, men er forseinka grunna manglande intern kapasitet. 

 

VURDERING OG TILRÅDING 

Årsmeldinga for 2022 syner at det er stor og god aktivitet i Miljøløftet og at Alver kommune er ein aktiv part i 
samarbeidet.  
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret tek årsmeldinga til etterretning. 
 
Vedlegg i saka:  

https://miljoloftet.no/globalassets/sentrale-dokumenter/arsmelding/miljoloftet-arsmelding-2022---til-
lokalpolitisk-behandling.pdf 
 
 
 
 
 
 

 

 
 
Vedlegg i saken: 
02.05.2023 Miljøløftet årsmelding 2022 - til lokalpolitisk behandling 1920897 
 
 
 

https://miljoloftet.no/globalassets/sentrale-dokumenter/arsmelding/miljoloftet-arsmelding-2022---til-lokalpolitisk-behandling.pdf
https://miljoloftet.no/globalassets/sentrale-dokumenter/arsmelding/miljoloftet-arsmelding-2022---til-lokalpolitisk-behandling.pdf
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Miljøløftet - Handlingsprogram 2024 - 2027 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Alver kommune sluttar seg til Miljøløftet sitt handlingsprogram 2024-2027 
 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksutgreiing: 
 
Saka gjeld  
 
Miljøløftet sitt framlegg til handlingsprogram omhandlar prioritering av prosjekt og prosessar som grunnlag for 
statleg og fylkeskommunal investering i den aktuelle tidsperioden. Prioriteringane har grunnlag i samla 
prosjektportefølje (vedlagt).  
 
Det er naudsynt med lokalpolitisk vedtak som grunnlag for handsaminga av statsbudsjettet for 2024.  
 
Bakgrunn  
 
Dei økonomiske rammene i handlingsprogrammet baserer seg på byvekstavtalen for Bergensområdet 2019- 
2029. Handlingsprogrammet vil gjelde for heile avtaleområdet, som omfattar kommunane Bergen, Alver, 
Askøy, Bjørnafjorden og Øygarden.  
 
Handlingsprogrammet viser mellom anna kva for investeringar som er forventa i dei kommande fire åra. 
Byvekstavtalen for 2019-2029 inneberer investeringar og støtte til drift for rundt 16 mrd. kroner totalt. 
Rullering av handlingsprogrammet vil skje årleg, og vil bli fremma til politisk handsaming i kommunestyra.  
 
Denne saka gjeld den årlege prioriteringa av prosjekt som Alver kommune har lagt inn i Miljøløftet sitt 
handlingsprogram, no for perioden 2024 –2027. 
 
Alver kommunestyre handsama innspela i sak 156/22: «Miljøløftet - prosjekt til handlingsprogrammet 2024 – 
2027.» 
 
Kommunestyret sitt vedtak her er innbakt i vedlagte samla framlegg til Handlingsprogram 2024 - 2027.  
 
Styringsgruppa i Miljøløftet har no handsama framlegget til Handlingsprogram 2024-2027 og oversendte det 



den 28.04.2023 til partane/kommunane for lokalpolitisk handsaming. 
 
Etter politisk handsaming i Alver og hjå dei andre partane, vil handlingsprogrammet bli oversendt for 
handsaming i statsbudsjettet for 2024.  
 
Alver kommune sine innspel 
 
I Handlingsprogram 2024 -2027 (vedlegg) finn ein opplista dei innspelte tiltaka i Alver, med framlegg til løyving 
på reviderte summar og årstal: 
 

· Fv5308 Sagstadvegen, utbetring / G/S-veg, 11,4 mill i 2024, 8,2 mill i 2025, samla kostnad 48,9 mill. 
Tidlegare løyving 20,2 mill. Anna finansiering 9,1 mill. 

· Fv5474 Seim, etablering av G/S-veg, 20,1  mill i 2027, 9,1 mill etter 2027, samla kostnad 43,8 mill. 
derav anna finansiering 14,6 mill.  

· Fv5452 Hillesvåg - Apalen, etablering av G/S-veg, 1,2 mill i 2025, 10,2 mill i 2026, samla kostnad 21,0 
mill, derav anna finansiering 9,6 mill. 

· Fv5456 Ostereidet, Lindsdalen, etablering av G/S-veg, 4,2 mill i 2024, 10,8 mill i 2025 og 1,6 mill i 
2026, samla kostnad 20,8 mill, derav anna finansiering 4,2 mill 

· Kv1023, Kv 1056, Knarvikplanen, G/S-vegar, 10,6 mill i 2024 og 9 mill i 2025. 
· Fv5452 Leknesvegen, etablering av G/S-veg, 6,5 mill i 2024, 1,7 mill i 2025, samla kostnad 10,2 mill, 

derav anna finansiering 2,0 mill. 
· Fv565 Manger kyrkje – Hesthaugen, fortau, 2,1 mill i 2024. Samla kostnad 2,1mill. 
· Fv565 Hillandkrysset, rundkøyring/snumogelegheit for buss, 5,3 mill i 2025, samla kostnad 10,6 mill, 

derav anna finansiering 5,3 mill. 
· Fv 5452 Hillesvåg – Apalen, etablering av G/S-veg, forarbeider (tillegg), 0,5 mill i 2024. 
· Samlepott belønningsmidlar til Alver: 4,1 mill i 2024. 

 
 
VURDERING OG TILRÅDING 
 
Handlingsprogram 2024-2027 er handsama og tilrådd frå styringsgruppa for Miljøløftet og vert lagt fram for 
lokalpolitisk handsaming.  
 
Alver kommune har handsama sine innspel til handlingsprogrammet 2024 – 2027 gjennom sak 156/22.  
 
Kommunedirektøren rår til at kommunestyret sluttar seg til heile handlingsprogrammet til Miljøløftet 2024 – 
2027. 
 
Vedlegg  i saka:  
Handlingsprogram 2023–26 (miljoloftet.no) 
Prosjektportefølje 2023 (miljoloftet.no) 
 
  
 
 
Vedlegg i saken: 
28.04.2023 Handlingsprogram Miljøløftet 2024-2027_til lokalpolitisk 

behandling 
1918502 

01.06.2023 prosjektportefolje-miljoloftet-2023_til-lokalpolitisk-
behandling 

1936650 

 
 
 

https://miljoloftet.no/globalassets/sentrale-dokumenter/handlingsprogram/2024-2027/handlingsprogram-miljoloftet-2024-2027_til-lokalpolitisk-behandling.pdf
https://miljoloftet.no/globalassets/sentrale-dokumenter/prosjektportefolje/prosjektportefolje-miljoloftet-2023_til-lokalpolitisk-behandling.pdf


    

Arkiv: <arkivID><jpID> FE-
026, TI-&10   

JournalpostID:  

Sakshandsamar:  
  Dato: 31.05.2023 

 
Saksframlegg 

  
 
 
Saksnr.  Utval Møtedato 
066/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Samarbeidsavtale for IUA region Bergen KOF 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 

· Alver kommune vedtar samarbeidsavtalen for Interkommunalt samarbeid mot akutt forurensning 
Bergen region kommunalt oppgavefellesskap 

 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saksopplysningar  
 
Bakgrunn 
Det følgjer av § 7 i forskrift 4. januar 2022 nr. 10 om kommunal beredskap mot akutt forureining, at alle 
kommunar skal delta i interkommunalt samarbeid mot akutt forureining. Det interkommunale samarbeidet 
skal opprettast i samsvar til lov 22. juni 2018 nr. 83 om kommunar og fylkeskommunar (kommunelova) kapittel 
19 eller lov 29. januar 1999 nr. 6 om interkommunale selskap (IKS-lova). 
 
IUA Bergen region dekker kommunane Alver, Askøy, Austevoll, Austrheim, Bergen, Bjørnafjorden, Eidfjord, 
Fedje, Gulen, Hyllestad, Kvam, Masfjorden, Modalen, Osterøy, Samnanger, Solund, Ulvik, Vaksdal, Voss og 
Øygarden, og blei oppretta som et § 27-samarbeid etter den gamle kommunelova. Fristen for omdanning til ei 
lovleg samarbeidsform(kommunalt oppgåvefellesskap eller interkommunalt selskap) er fire år etter at den nye 
kommunelova trådde i kraft, noko som betyr innan hausten 2023. 
 
Årsmøtet i IUA Bergen region fatta følgande vedtak 27. april 2021:  
1. Årsmøtet vedtar å omdanne IUA Bergen region til et interkommunalt oppgavefellesskap innen 2022.  
2. Årsmøtet gir styret fullmakt til å utarbeide en samarbeidsavtale med utgangspunkt i dagens vedtekter.  
3. Samarbeidsavtalen skal legges frem for kommunestyrene i samtlige deltakerkommuner for godkjenning.  
 
Når det vert oppretta eit kommunalt oppgåvefellesskap, skal ein inngå skriftleg samarbeidsavtale mellom alle 
deltakarane i oppgåvefellesskapet. Framlegg til samarbeidsavtale ligg vedlagt saka. Under utarbeiding av 
samarbeidsavtalen har sekretariatet henta inn erfaringar frå andre av landets IUA og ein del øvrige 
samarbeidsorgan som er under omdanning til kommunale oppgåvefellesskap. Ein har og rådført seg med KS 
Advokatene og Kystverket, mellom anna for å sikre at samarbeidsavtalen tar tilstrekkeleg omsyn til forskjellen i 
storleik på deltakarkommunane. 
 



Styret i IUA Bergen region behandla forslaget til samarbeidsavtale i møte 10. mars d.å., og fatta følgande 
einstemmige vedtak: «Styret godkjenner samarbeidsavtalen for IUA Bergen region KOF, og ber sekretariatet 
sende denne til alle deltakerkommunene for godkjenning i kommunestyrene».  
 
Samarbeidsavtalen trer ikkje i kraft før den er godkjent av kommunestyra i alle deltakarkommunane. 
Kommunane er bedt om å prioritere saka slik at kommunestyra kan fatte vedtak før sommaren 2023. 
 
Vurdering  
Alle kommunar er etter lova pålagt å delta i interkommunalt samarbeid mot akutt forureining. Ny kommunelov 
i 2018 krev endring i høve ny lovleg samarbeidsform frå § 27 samarbeid til kommunalt oppgåvefellesskap. 
Omdanninga frå et § 27-samarbeid etter den gamle kommunelova til eit kommunalt oppgåvefellesskap etter 
den nye kommunelova, forventast ikkje å få økonomiske konsekvensar for deltakarkommunane. 
 
Tilråding 
Kommunedirektøren rår til at Alver kommune vedtar samarbeidsavtalen for Interkommunalt samarbeid mot 
akutt forurensning Bergen region kommunalt oppgavefellesskap. 
 
 
 

 

 
 
Vedlegg i saken: 
31.05.2023 IUA Bergen region KOF - Samarbeidsavtale 1934666 
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Saksnr.  Utval Møtedato 
016/23 Utval for næringsutvikling og drift 07.06.2023 
067/23 Alver formannskap 08.06.2023 
 Alver kommunestyre  

 
 
Samarbeidsavtale Industriutvikling Vest 2023-2024 
Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Alver kommune vedtar samarbeidsavtale med Industriutvikling Vest AS for perioden 2023 – 2024. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal til uttale i utval for næringsutvikling og drift 
Saka skal til innstilling i formannskapet 
Saka skal avgjerast i kommunestyret 
 
Saka gjeld  
I denne saka blir det lagt fram ein samarbeidsavtale mellom Industriutvikling Vest (IUV) og Alver kommune for 
perioden 2023 – 2024. 
 
Saksopplysningar  

Bakgrunn:  
 
Industriinkubatoren Industriutvikling Vest (IUV) og Alver kommune har hatt eit tett samarbeid dei siste åra om 
næringsutvikling, entreprenørskap og innovasjon. Kommunen har også bidratt med årlege driftstilskot. For å 
styrke samarbeidet ytterlegare er det utarbeidd ein samarbeidsavtale som skal vere med å tydeleggjere 
satsingane. Avtalen er i første omgang for perioden 2023 – 2024, men det er lagt opp til at avtalen kan 
vidareførast om partane ønskjer det.  
 
Føremålet med avtalen er å styrke arbeidet med næringsutvikling, innovasjon og entreprenørskap i 
Nordhordland generelt og Alver kommune spesielt. Partane skal samarbeide om å utvikle fleire gode 
gründerar, fleire vekstkraftige bedrifter og fleire innovative næringsmiljø. Avtalen skal bidra til å realisere mål 
og strategiar i strategisk næringsplan for Alver kommune, i tillegg til at Industriutvikling Vest når sine mål og 
satsingar som ligg i inkubatorprogrammet.  
 
Alver kommune bidrar med kr 500.000 i driftstilskot per år i avtaleperioden. På slutten av avtaleperioden blir 
det gjennomført ei evaluering og ei vurdering om vidare samarbeid.  
 
Vurdering 
Industriutvikling Vest er ein viktig utviklingsaktør for Nordhordland og for Alver kommune, og har bidratt med å 
utvikle mange gründerar og verksemder sidan oppstarten i 2011. For Alver kommune er Industriutvikling Vest 
ein strategisk viktig samarbeidspartnar, som er med på å realisere mange av dei utviklingsmåla som kommunen 
har for næringslivet i regionen. Mellom anna har Industriutvikling Vest og kommunen eit tett samarbeid om 
prosjektet Greenspot Mongstad. 
 
Samarbeidsavtalen vil bidra til å styrke samarbeidet ytterlegare, og tydeleggjere kva for aktivitetar kommunen 



og Industriutvikling Vest skal samarbeide om. Alver kommune vedtok strategisk næringsplan i mai 2023, og det 
er naturleg at kommunen samarbeider med Industriutvikling Vest for å realisere dei ambisjonane som ligg i 
næringsplanen.  
I samarbeidsavtalen er det lagt inn at Alver kommune bidrar med kr 500.000 i årleg driftstilskot i 
avtaleperioden. Desse midlane blei vedtatt gjennom økonomiplan 2023 – 2026.  
 
Tilråding: 
Kommunedirektøren tilrår at Alver kommune inngår samarbeidsavtale med Industriutvikling Vest for perioden 
2023 – 2024.  
 
 
Vedlegg i saken: 
31.05.2023 Samarbeidsavtale mellom IUV og Alver kommune 1934825 
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068/23 Alver formannskap 08.06.2023 

 
 
Melding/orientering til formannskapet 08.06.2023 
 

Kommunedirektøren sitt framlegg til vedtak: 
Meldinga vert teke til orientering. 

 
Politisk handsaming 
Saka skal avgjerast i formannskapet 
 
Meldingar/orienteringar: 

· Investeringar 
· Økonomi 
· Søksmålvarsel 
· Trasé Statnett 
· Protokoll Regionrådet 20.og 21.april 2023 med vedlegg 

 
 
  
 

 

 
 
Vedlegg i saken: 
31.05.2023 Protokoll Regionrådet 2-2023, 20. -21. april 1935078 
31.05.2023 Sak 14-23. Presentasjon Bærekraftig reisemål 1935079 
31.05.2023 Sak 15-23. Program og Invitasjon Akvakulturnæringa frå 

Raudt til Grønt  møte 20.04.2023 
1935080 

31.05.2023 Sak 18-23. Husbanken 1935081 
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